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Kolejne ułatwienia na S8

Gwiazdy na wybiegu

Włodarze i radni 
zaprzysiężeni

 Paweł Makuch składa ślubowanie

Wszyscy chcieli mieć zdjęcie ze Świętym Mikołajem

Rondo na węźle Młochów ma już nakładkę asfaltową, ale połączenia ronda  
z ringami chyba nie będą jeszcze przejezdne

Postanowiliśmy sprawdzić, czy 
obecne tempo prac umożliwi do-

trzymanie obietnicy wykonawcy robót. 
Na trasie głównej wykonano już bariery 
energochłonne, zainstalowano oznako-
wanie trasy. Latarnie oświetleniowe są 

już zamontowane, ale podczas naszego 
przejazdu jeszcze nie działały. Pozostały 
jeszcze elementy do uprzątnięcia, co nie 
powinno zająć zbyt wiele czasu.

\\\ NADARZYN

Zgodnie z zapewnieniami wykonawcy robót na S8, do końca 
listopada ma zostać udostępniony główny szlak na odcinku  
od Siestrzeni do Paszkowa. Udrożniony ma być również węzeł 
Młochów w ciągu ulic Kasztanowej i Południowej.   

Przejezdność pod 
wiaduktem na węźle 

Młochów stoi pod 
znakiem zapytania. 

Wygląda na to,  
że jest tu jeszcze wiele  

do zrobienia
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\\\  W zeszłym tygodniu policjanci 
otrzymali informację z jednego z prusz-
kowskich banków, że 72-letnia kobieta 
prawdopodobnie padła ofiarą oszustwa, 
ponieważ chce wypłacić ze swojego 
konta 10 000 zł.
Kryminalni natychmiast podjęli dzia- 
łania. Objęli teren obserwacją. Na efekt 
nie trzeba było długo czekać. 22-latek, 
pełniący w przestępczej strukturze rolę 
tzw. „odbieraka”, śledził pokrzywdzoną. 
Nie wiedział, że również jest obser-
wowany, tym razem przez prawdzi-
wych funkcjonariuszy. Przez telefon 
oszust przekazywał kobiecie, jak ma 
postępować. Kobieta wykonywała jego 
telefoniczne polecenia. W chwili, gdy 
policjanci zauważyli mężczyznę, wkro- 
czyli do akcji i zatrzymali podejrzanego 
na gorącym uczynku.
Pokrzywdzona złożyła zeznania w ko-
mendzie. Opowiedziała, że tego same-
go dnia zadzwonił do niej mężczyzna 
i podał się za policjanta. Powiedział, że 
syn kobiety spowodował wypadek dro-
gowy, a poszkodowana walczy o życie. 
Rzekomy syn prosił o pomoc i wypłatę 
pieniędzy, aby zostać zwolniony przez 
prokuratora. Potem rozmowę z kobietą 

prowadził już fałszywy „prokurator”, 
który instruował pokrzywdzoną, gdzie 
ma iść, aby przekazać pieniądze.
Teraz 22-latek odpowie za oszustwo. 
Grozi mu kara do 8 lat więzienia. Sąd 
na wniosek policji i prokuratury za- 
stosował wobec podejrzanego tymcza- 
sowy areszt na okres dwóch miesięcy.
Policjanci sprawdzają obecnie współ- 
sprawców czynu oraz czy zatrzymany 
mężczyzna mógł mieć związek z innymi 
oszustwami „na policjanta”.
Pamiętajmy, że policjanci nigdy nie 
proszą o przekazanie pieniędzy, zwłasz- 
cza przez telefon, przelanie ich na konto 
lub pozostawienie w jakimś miejscu. 
W takich sytuacjach bądźmy zawsze 
czujni, a wszelkie podejrzane telefony 
zgłaszajmy na policję.

\\\  Policjanci z Pruszkowa w jednym 
ze sklepów kosmetycznych zatrzymali 
kobietę i mężczyznę podejrzanych  
o kradzież. 
Pracownicy ochrony za linią kas ujęli 
25-latkę, która w torebce miała perfumy 
i kremy, za które „zapominała” zapłacić. 
Na terenie sklepu został ujęty jej 24-let-
ni partner, który pod kurtką ukrył 

kosmetyki. Para została przekazana  
w ręce policjantów, a towar powrócił 
na sklepowe półki. Straty przez po- 
krzywdzony sklep zostały oszacowane  
na ponad 1300 złotych.
Dochodzeniowcy z Pruszkowa, po ze-
braniu materiału dowodowego, przed-
stawili parze zarzut kradzieży. Oboje 
przyznali się do zarzucanych im czynów 
i dobrowolnie poddali karze.
Za kradzież mienia kodeks karny  
przewiduje do 5 lat pozbawienia wol- 
ności.

\\\ P0wiat na sygnale

\\\ PiastÓw

Stało się. Od 3 grudnia  
w Piastowie będzie 
funkcjonował bilet 
metropolitalny, a więc 
mieszkańcy skorzystają  
ze zniżek na komunikację 
miejską.   

Podczas październikowej sesji, ostat-
niej w poprzedniej kadencji, radni 

wyrazili zgodę na porozumienie w spra-
wie oferty „Warszawa+” i opowiedzieli 
się za trzecim wariantem opłat. Na kon-
krety trzeba było jeszcze poczekać. Wia-
domo już, że od 3 grudnia mieszkańcy 
będą mogli zakupić bilety po niższych 
cenach. Za 30-dniowy na obie strefy o 
60 i 30 zł mniej (normalny i ulgowy), 
a za 90-dniowy – odpowiednio 130 zł 
i 65 zł mniej.

Do korzystania z biletu metropo-
litalnego niezbędna jest karta miesz-

kańca Piastowa. Można ją wyrobić w 
punkcie obsługi przy al. Krakowskiej 
4 od poniedziałku do piątku w godzi-
nach 8.00-20.00 oraz w soboty w godz. 
9.00-13.00. Należy mieć przy sobie 
dokument tożsamości, potwierdzenie 
rozliczania podatku w Urzędzie Skar-

bowym w Pruszkowie oraz wypełniony 
wniosek (dostępny w punkcie obsługi, 
urzędzie miejskim bądź na stronie in-
ternetowej urzędu).

Karta mieszkańca Piastowa będzie 
ważna 18 miesięcy od wydania, a bilet 
będzie można zakodować w punktach 
obsługi pasażera ZTM.

Tekst i zdjęcie Artur Szpuda

\\\ JaKtORÓw

Propozycja nowego rozkładu 
jazdy opracowana przez Koleje 
Mazowieckie eliminowała  
przystanki w jaktorowie  
i Międzyborowie z rozkładu 
jazdy przyspieszonego pociągu,  
tzw. Wiedenki.    

D ecyzja ta zdenerwowała miesz-
kańców, którzy z tego połączenia 

chętnie korzystali, dojeżdżając do pra-
cy, szkoły czy na uczelnie. Wójt gminy 
jaktorów interweniował w tej sprawie 
u wojewody, a także wysłał do prezesa 
Kolei Mazowieckich Roberta Stępnia 
pismo z prośbą o zmianę podjętej de-
cyzji.

Działania wójta przyniosły zamie-
rzony efekt i Koleje Mazowieckie opra-
cowały nowy rozkład jazdy, uwzględnia-
jący potrzeby mieszkańców jaktorowa i 
Międzyborowa.

O decyzji tej poinformowała rzecz-
niczka prasowa Kolei Mazowieckich 
aneta Podgajna:

– Z uwagi na liczne prośby pasaże-
rów, dotyczące zatrzymań na wszyst-

kich stacjach i przystankach osobo-
wych na odcinku Grodzisk Mazowiecki 
– Skierniewice dla pociągu „Wiedenka” 
informuję, że w kierunku Skierniewic 
pociąg „Wiedenka” będzie zatrzymywał 
się na stacjach i przystankach osobo-
wych od Grodziska Mazowieckiego do 
Skierniewic od 9 grudnia. Natomiast  

w kierunku do Warszawy, ze względu 
na organizację ruchu innych pociągów 
– zatrzymania będą możliwe od 19 
grudnia.

Ta decyzja z pewnością usatysfak-
cjonuje pasażerów z jaktorowa i Mię-
dzyborowa.

Marek Zdrzyłowski

Po 20 latach z funkcji prezydenta 
Pruszkowa ustąpił jan Starzyński. 

Podczas pierwszej sesji nowej rady były 
włodarz mógł liczyć na wiele ciepłych 
słów i gromkie brawa. Następnie w sali 
konferencyjnej Spółdzielczego Domu 
Kultury przy ul. hubala 5 przysięgę zło-
żyli radni, a po nich nowy prezydent 
– Paweł Makuch.

Na stanowisko przewodniczące-
go rady miejskiej wysunięte zostały 
dwie kandydatury – elizy Kurzeli oraz 
Krzysztofa Biskupskiego. Kurzela jed-

nak nie wyraziła zgody na nominację. 
Przewodniczącym rady został, tak jak 
w poprzedniej kadencji, Biskupski. Wi-
ceprzewodniczącymi będą eliza Kurzela 
i Piotr Bąk.

Do zmiany włodarza doszło rów-
nież w Michałowicach. Krzysztofa 
Grabkę zastąpiła Małgorzata Pachecka, 
która została zaprzysiężona 22 listo-
pada. Przewodniczącą rady gminy Mi-
chałowice została Beata Rycerska, a jej 
zastępcami edward Kozłowski i Maciej 
Polarczyk.                             Artur Szpuda

\\\ POwiat PRUsZKOwsKi

Po wyborach samorządowych przyszedł czas na złożenie 
ślubowania przez włodarzy i radnych. Podczas pierwszych sesji 
poznaliśmy również przewodniczących oraz prezydium rad  
w poszczególnych gminach. 

Zniżki od grudnia

Wiedenka zatrzyma się w Jaktorowie

Włodarze i radni 
zaprzysiężeni

Do korzystania z biletu 
metropolitalnego 

niezbędna jest karta 
mieszkańca Piastowa

Bilet metropolitalny w Piastowie wystartuje 3 grudnia
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\\\ SZTAB cZekA nA wolonTAriuSZy
Tradycyjnie już w trzecią niedzielę stycznia w całej Polsce i wielu krajach na świecie zagra Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy. 
To już 27. Finał, podczas którego będą zbierane środki na zakup sprzętu dla specjalistycznych szpitali dziecięcych. Tego dnia 
ruszą na ulice również wolontariusze grodziskiego sztabu WOŚP. Trwa właśnie rekrutacja osób chętnych do udziału w akcji. 
Wolontariusze mogą zgłaszać się do 19 grudnia na stronie iwolontariusz.wosp.org.pl lub osobiście w godz. 17.00-19.00 w Willi 
Radogoszcz. Do zarejestrowania się wystarczą podstawowe osobowe oraz zdjęcie. Warto jednak pamiętać, by nie odkładać tego 
na ostatnią chwilę – liczba miejsc jest ograniczona! 

\\\ gRODZisK MaZOwieCKi

dokończenie 
ze str. 1
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\\\ gRODZisK MaZOwieCKi

Pod honorowym patronatem 
burmistrza Grodziska Maz., 
Biblioteka Publiczna Gminy 
Grodzisk Maz., hG Film  
Sp. z .o.o. oraz serwis 
internetowy Plejada 
zorganizowały piątą edycję 
charytatywnego pokazu mody 
„Zima mroźna nam niegroźna”. 
Pokaz odbył się w niedzielę 
25 listopada w grodziskiej 
Mediatece.   

F ormuła pokazu mody „Zima mroź-
na nam niegroźna” jest bardzo nie-

typowa. Spośród podopiecznych grodzi-
skiego Ośrodka Pomocy Społecznej, do 
udziału w pokazie wybrana została gru-
pa dzieci z ubogich rodzin, które zosta-
ły od stóp do głów ubrane przez firmy 
sponsorujące tę akcję. Ubrania te pre-
zentowane były na wybiegu, przy czym 
dzieciom towarzyszyły gwiazdy znane 
z ekranów, scen i blogów. czerwony dy-
wan, press wall, grupa fotoreporterów 
i kamer stacji telewizyjnych sprawiały, 
że dzieci poczuły się na wybiegu jak 
prawdziwe gwiazdy. często gwiazdy 

i dzieciaki ubrane były w jednolitej  
stylistyce, co wyglądało szczególnie 
pięknie. Ubranka oraz buty zostały 
przekazane dzieciom w świątecznym 
prezencie.

W tegorocznej edycji wśród plejady 
gwiazd, które mogliśmy podziwiać na 
wybiegu, pojawiły się: Barbara Kurdej- 
-Szatan, Paulina Sykut jeżyna, jolanta 
Fraszyńska, edyta herbuś, Magdalena 
Schejbal, Małgorzata Potocka, Maja 
hyży, agnieszka Mrozińska, ewelina 
Ruckgaber i eva Basta. Na zakończenie 

pokazu, z krótkim koncertem wystąpił 
Kuba juszczyk.

Na koniec imprezy dzieci spotkały 
się ze Świętym Mikołajem. Maluchy w 
towarzystwie gwiazd i Mikołaja wypuś-
ciły do nieba baloniki z przymocowa-
nymi karteczkami, na których napisały, 
o czym marzą. jak baloniki dolecą do 
nieba, marzenia się spełnią.

Dotychczasowe edycje pokazu mo-
dy miały charakter zamknięty. W tym 
roku po raz pierwszy była możliwość 
zakupienia biletu w charakterze cegieł-
ki. całkowity dochód zostanie przekaza-
ny na potrzeby podopiecznych Ośrodka 
Pomocy Społecznej w Grodzisku Maz. 

Tekst i zdjęcia Marek Zdrzyłowski

AKTUALNOŚCI

\\\ NADARZYN

Wójt gminy Nadarzyn Dariusz 
Zwoliński spotkał się 19 
listopada z mieszkańcami Starej 
Wsi. Spotkanie miało na celu 
przeprowadzenie rozmów 
na temat wstępnej koncepcji 
zagospodarowania terenu 
rekreacyjnego w Starej Wsi.    

Z ramienia Urzędu Gminy, oprócz 
wójta, wzięli udział zastępca wój-

ta oraz pracownik referatu inwestycji. 
Starą Wieś reprezentowało kilkunastu 
mieszkańców, sołtys oraz przedstawi-
ciele rady sołeckiej.

W wyniku dyskusji do propono-
wanego projektu zagospodarowania 
wprowadzonych zostało kilka zmian. 
Letni park wodny nie powstanie, nato-
miast w jego miejscu urządzony zosta-
nie plac street workout z elementami 
siłowni zewnętrznej. istniejąca górka 
pozostanie w stanie niezmienionym. Na 

terenie rekreacyjnym powstaną wiaty 
oraz paleniska, boiska do plażowej piłki 
siatkowej, boiska do koszykówki typu 
streetball (jeden kosz) oraz plac zabaw 
dla młodszych i starszych dzieci. W nie-
zmienionym kształcie pozostaje pump-
track oraz boiska do piłki nożnej. Dużo 
uwagi poświęcono budynkowi świetlicy. 
Zgodnie z ustaleniami, jedną z ważniej-
szych cech budynku powinna być jego 
energooszczędność. Wewnątrz powin-
ny znaleźć się takie pomieszczenia jak 
aneks kuchenny, szatnie, pomieszcze-
nie gospodarcze, duża sala spotkań 
oraz kilka mniejszych pracowni. Nad 
zewnętrznym tarasem rekreacyjnym 
powinno być wykonane zadaszenie. Ze 
względów bezpieczeństwa, teren po-
winien być oświetlony i monitorowany.

Zaproponowano również rozważe-
nie możliwości zlokalizowania parkin-
gów wzdłuż ulic Brwinowskiej i Tarniny 
oraz zachowania jednego wjazdu na te-
ren rekreacyjny od ulicy Brwinowskiej.

Teren rekreacyjny w Starej Wsi bę-
dzie powstawał w dwóch etapach. W 
pierwszym powstaną: siłownia tereno-
wa, tor typu pumptrack, plac wypoczyn-
kowy oraz część dróg manewrowych 
oraz parkingów. Pozostałe elementy 
zaplanowane są do realizacji w drugim 
etapie.

Marek Zdrzyłowski

Koncepcja 
terenu 

Wizualizacja terenu przed wprowadzeniem zmian
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Przejezdność pod wiaduktem na 
węźle Młochów stoi pod znakiem zapy-
tania. Wygląda na to, że jest tu jeszcze 
wiele do zrobienia. Wprawdzie rondo 

pokryte jest już nakładką asfaltową, ale 
odcinki ulic od ronda do ringów po obu 
stronach są jeszcze dalekie od ukończe-
nia, zwłaszcza na ulicy Południowej. Na 

możliwość przejazdu w tym miejscu 
przyjdzie nam chyba jeszcze trochę 
poczekać.

O działającym oświetleniu na wia-
dukcie w Nadarzynie już pisaliśmy. 
cieszy fakt, że również na wiadukcie 
w Urzucie są już instalowane latarnie, 
więc i ten zapewne niedługo będzie 
oświetlony. Oświetlenie to jest ważne 
nie tylko dla pojazdów przejeżdżających 
wiaduktem, ale również dla wjeżdżają-
cych z ulicy Promyka w serwisówkę w 
kierunku Sietrzeni.

Sytuacja mieszkańców ulega syste-
matycznej poprawie, ale zakończenie 
prac wymaga jeszcze trochę czasu, mu-
simy więc uzbroić się w cierpliwość. 

Tekst i zdjęcia Marek Zdrzyłowski

Kolejne ułatwienia na S8

Gwiazdy na wybiegu

 Barbara Kurdej-Szatan  
i jej podopieczna ubrane były bardzo 
podobnie 

Baloniki z marzeniami poleciały wprost do nieba. Ciekawe czy dolecą...?

 Droga główna jest już prawie gotowa na przejęcie ruchu

\\\ MilanÓweK

Podczas patrolowania ulicy 
Królewskiej, milanowscy 
strażnicy miejscy zostali 
zatrzymani przez 
zdenerwowanego mężczyznę, 
który zgłosił uszkodzenie jego 
samochodu marki Saab przez 
kierowcę dostawczego Fiata 
Ducato.   

Według relacji mężczyzny, zda-
rzenie miało miejsce na par-

kingu Galerii Brwinów, na którym w 
Saaba uderzył manewrujący kierowca 
dostawczaka, po czym szybko zbiegł 
z miejsca zdarzenia. Poszkodowany 
kierowca rozpoczął pościg za sprawcą 
zdarzenia, jednak udało mu się zatrzy-
mać jego pojazd dopiero w Milanówku. 
Mężczyzna stwierdził, że podczas pro-
wadzonej ze sprawcą rozmowy, wyczuł 
od niego zapach alkoholu, co nasuwało 
podejrzenie, że sprawca kolizji był nie-
trzeźwy. Mężczyzna postanowił zawia-
domić o tym fakcie policję, jednak z do-
stawczego samochodu wybiegło dwóch 

mężczyzn, którzy zostawili samochód 
i zaczęli uciekać pieszo. Strażnicy po-
biegli we wskazanym przez mężczyznę 
kierunku i po krótkiej chwili zobaczyli 
dwóch mężczyzn odpowiadających po-
danemu przez mężczyznę rysopisowi. 
Na widok funkcjonariuszy mężczyźni 
zaczęli uciekać ulicą Nadarzyńską, jed-
nak po chwili zostali zatrzymani. Po-
szkodowany mężczyzna potwierdził, 
że jeden z zatrzymanych mężczyzn jest 
sprawcą uszkodzenia jego pojazdu.

Policjanci wezwanego patrolu ru-
chu drogowego, po zbadaniu alkoma-
tem, stwierdzili u badanego kierowcy 
2 promile alkoholu w  wydychanym 
powietrzu.

Marek Zdrzyłowski

Ujęli pijanego kierowcę
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Zanieczyszczanie powietrza 
wyziewami z kominów to 
problem nasilający się wraz  
z nastaniem sezonu 
grzewczego. Kontrola tego, co 
ląduje w naszych piecach, bywa 
niekiedy bardzo utrudniona.    

Straż miejska ma wprawdzie prawo 
wejścia na teren posesji i przepro-

wadzenia kontroli pod kątem ewentual-
nego zanieczyszczania środowiska, ale 
często jest to praktycznie niemożliwe. 
jeżeli właściciel posesji pali śmieci, to 
zapewne robi to świadomie i w sytu-

acji kiedy strażnicy zapukają do jego 
drzwi, zawsze może udawać, że nikogo 
nie ma w domu. Światło w oknach nie 
jest dowodem obecności domowników, 
zostawianie włączonego oświetlenia 
jest bowiem często stosowaną metodą, 
mającą na celu odstraszenie potencjal-
nych włamywaczy.

W takiej sytuacji kontrolujący straż-
nicy są często bezradni. Straż miejska z 
Grodziska Mazowieckiego radzi sobie 
jednak i z takimi problemami, w ich sze-
regach pracują bowiem latający straż-
nicy – dwa drony wyposażone w son-
dy. Drony mogą sprawdzić zawartość 
toksycznych zanieczyszczeń w dymie 
wydobywającym się z komina, który 

swoim wyglądem budzi podejrzenie, 
że spalamy śmieci, węgiel brunatny, czy 
też poflotacyjny muł węglowy, a więc 
to, co nie powinno znaleźć się w pale-
niskach naszych kotłów grzewczych. 
Wyniki pomiarów przekazywane są do 
stanowiska kontrolującego strażnika. 
Dzięki temu, w momencie stwierdze-
nia emisji szkodliwych zanieczyszczeń, 
możliwe jest podjęcie natychmiastowej 
interwencji wobec właściciela posesji, 
będącego „wytwórcą” substancji rako-
twórczych i szkodliwych pyłów.

ale grodziskie drony służą nie tyl-
ko do kontroli naszych kominów. Mają 
możliwość wykonywania lotów auto-
nomicznych, według zaprogramowanej 
trasy przelotu. Systematyczne wyko-
nywane podczas takich lotów pomiary 
służą do opracowania mapy poziomu 
zanieczyszczeń. Grodziskie drony prze-
prowadziły już ponad 140 tysięcy takich 
lotów, wykonując pomiary w różnych 
miejscach o różnych porach.

Tak opracowana mapa służy póź-
niej do określenia rejonów, które po-
winny być objęte wzmożonymi lotami 
kontrolnymi. Miejmy nadzieję, że efek-
tem wytężonej pracy strażników i ich 
latających pomocników będzie poprawa 
zdrowia i komfortu życia mieszkańców.

Marek Zdrzyłowski

Drony w walce ze smogiem 

\\\ gRODZisK MaZOwieCKi

Likwidacja wielu składowisk 
odpadów i brak nowych miejsc 
są powodem sytuacji, która 
niebawem może wymknąć 
się spod kontroli. Widmo 
zalegających na ulicach 
odpadów, które do niedawna 
zdawało się nas nie dotyczyć,  
jest całkiem realne.     

Z uwagi na kończącą się umowę na 
odbiór odpadów z terenu gminy 

Grodzisk Maz., burmistrz ogłosił prze-
targ na realizację tego zadania w ko-
lejnych latach. Zgłosiła się tylko jedna 
firma, która zaproponowała cenę dwu-
krotnie przekraczającą przeznaczone 
przez gminę na ten cel środki. Przy 
podpisaniu takiej umowy mieszkańcy 
zmuszeni byliby do płacenia za wywóz 
sortowanych odpadów horrendalne 
kwoty, przekraczające niekiedy możli-
wości uboższych mieszkańców.

Zaniepokojony powstałą sytuacją 
burmistrz zwołał Konwent Wójtów, 
Burmistrzów i Prezydentów Wojewódz-
twa Mazowieckiego, aby wspólnie pod-
jąć działania zmierzające do uregulowa-
nia tego niepokojącego problemu, który 
w krótkim czasie może stać groźnym 
problemem dla wszystkich jednostek 
samorządowych.

W opublikowanym przez Konwent 
komunikacie włodarze zwracają uwa-
gę władz wojewódzkich i rządowych 
na brak uporządkowania systemu 
gospodarki odpadami, które skutkuje 
gwałtownym wzrostem cen ustalanych 
przez firmy odbierające i przetwarzają-
ce odpady komunalne. W tym zakresie 
konieczne jest przyspieszenie działań, 
które usprawnią ten system.

„Bardzo mała liczba instalacji do 
zagospodarowywania odpadów w na-
szym regionie, w szczególności składo-
wisk odpadów, prowadzi do monopoli-
zacji na rynku gospodarki odpadami i 
drastycznego wzrostu cen za ich zago-
spodarowanie. Szczególnie widoczne 
jest to po ograniczeniu ilości przyjmo-
wanych odpadów przez instalację w 
gminie Mława. Nie bez znaczenia jest 
również brak możliwości zagospoda-
rowania odpadów zielonych, których 
zbiórka  jest obligatoryjna. Obserwuje-
my, że do ogłaszanych przetargów nie 
zgłaszają się praktycznie żadne firmy, a 
jeżeli już jakaś weźmie udział w proce-

durze przetargowej, to zaproponowane 
ceny są kilkukrotnie wyższe niż obec- 
nie. Niedopuszczalne jest, aby miesz-
kańcy ponosili opłaty na poziomie  
150-200 zł za rodzinę, przy selektyw-
nym zbieraniu odpadów. W każdej 
gminie jest spora grupa biedniejszych 
mieszkańców, dla których taka cena jest 
wręcz katastrofą dla budżetu domowe-
go. Nie istnieją też prawne możliwości 
wprowadzenia dopłat dla takich grup 
społecznych, co potwierdzają stanowi-
ska Regionalnych izb Obrachunkowych” 
– czytamy w wydanym przez konwent 
komunikacie.

Konwent zwraca również uwagę, że 
w przypadku braku reakcji w tej spra-
wie ze strony władz wojewódzkich i 
rządowych, grozi nam katastrofalna, 

trudna do przewidzenia w skutkach 
sytuacja zalegających odpadów. Zagro-
żenie sanitarno-epidemiologiczne sta-
ło się całkiem realne, dlatego włodarze 
oczekują pilnego spotkania z Ministrem 
Środowiska.

W swoim komunikacie włodarze 
wskazują, że rozwiązaniem problemu 
zbyt małej liczby składowisk i instalacji 
przetwarzających odpady, jest znaczne 
przyspieszenie procesu decyzyjnego 
przy wydawaniu koncesji na prowadze-
nie nowych obiektów, a także skróce-
nie procesu odwoławczego. Proponują 
również, aby do czasu unormowania 
sytuacji na Mazowszu, została zniesiona 
rejonizacja odbioru odpadów, co umoż-
liwi ich wywóz na składowiska  w są-
siednich województwach, posiadające 
większe moce przerobowe.

Problem zdaje się przekraczać 
możliwości samorządowców, cała więc 
nadzieja w administracji na poziomie 
wojewódzkim i rządowym. jeżeli tam 
nie zapadną szybkie decyzje, grozi nam 
zalew śmieci i zamiast Budapesztu bę-
dziemy mieli Neapol.

Tekst i zdjęcie Marek Zdrzyłowski

Śmieciowy problem
W tych workach są tylko liście. Niedługo mogą być to już śmieci! 

Sonda grodziskiego drona z powietrza sprawdzi skład dymu emitowanego 
przez podejrzany komin
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\\\ PRUsZKÓw

Zimowa atrakcja coraz bliżej. 
Od 1 grudnia mieszkańcy 
Pruszkowa będą mogli 
korzystać ze sztucznego 
lodowiska na terenie  
Szkoły Podstawowej nr 2  
przy ul. jasnej.   

T ak jak i w ubiegłym roku, miłoś-
nicy jazdy na łyżwach nie zostaną 

na przysłowiowym „lodzie”. Tym razem 
lodowisko będzie większe. W ubiegłym 
roku miało powierzchnię 600 m2, te-
raz – 760 m2. W połowie listopada roz-

poczęły się działania zmierzające do 
zamontowania wszystkich elementów 
ślizgawki.

Za oknem coraz chłodniej, więc 
powoli miłośnicy sportów zimowych 
zacierają ręce. W Pruszkowie na lodo-
wisko przy szkole przy ul. jasnej będzie 

można wyruszyć już 1 grudnia. Wszyscy 
wierzą w odpowiednie warunki pogo-
dowe, które pozwolą w pełni korzystać 
ze ślizgawki. Nie trzeba mieć własne-
go sprzętu, ponieważ przy lodowisku 
będzie funkcjonowała wypożyczalnia 
łyżew. Opłata wyniesie 6 zł za sesję.

Ustalono już grafik korzystania z lo-
dowiska. Od poniedziałku do piątku w 
godzinach 8.00-14.00 będzie dostępne 
dla grup zorganizowanych, zaś po 16.00 
dla wszystkich szukających tego typu 
formy rozgrywki. W weekendy lodowi-
sko będzie działało od 10.00.

Przewidziano, że ślizgawka będzie 
funkcjonowała do końca marca 2019 r. 
Pruszkowski magistrat za obsługę oraz 
montaż wraz z demontażem lodowiska 
zapłaci blisko 320 tys. zł.

Artur Szpuda

Lodowisko coraz bliżej

Lodowisko ruszy niebawem
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Zgłosiła się tylko 
jedna firma, która 
zaproponowała 

cenę dwukrotnie 
przekraczającą 

przeznaczone przez 
gminę na ten cel środki
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Uroczystą sesję otwiera radny se-
nior, który odczytuje tekst ślubo-

wania radnego o treści:
„Wierny Konstytucji i prawu Rze-

czypospolitej Polskiej, ślubuję uroczy-
ście obowiązki radnego sprawować 
godnie, rzetelnie i uczciwie, mając 
na względzie dobro mojej gminy i jej 
mieszkańców”.

Składający ślubowanie radny wy-
powiada słowo „ślubuję” i może dodać 
również „tak mi dopomóż Bóg”. Po 
radnych ślubowanie składa wójt (bur-
mistrz, prezydent). Radny senior odczy-
tuje tekst ślubowania:

„Obejmując urząd wójta (burmi-
strza, prezydenta) gminy (miasta), uro-
czyście ślubuję, że dochowam wierności 
prawu a powierzony mi urząd sprawo-
wać będę tylko dla dobra publicznego  
i pomyślności gminy (miasta).”  Po-
dobnie jak radni, włodarz wypowiada 
słowo „ślubuję” oraz może uzupełnić 
ślubowanie o formułę „tak mi dopomóż 
Bóg”.

Po złożeniu ślubowania przepro-
wadzane są wybory nowego przewod-
niczącego rady oraz jego zastępców. 
Taki przebieg sesji narzuca Ustawa o 
samorządzie gminnym, wszędzie więc 
odbywa się to podobnie.

Nowością obecnej kadencji sesji jest 
obowiązek prowadzenia internetowych 
transmisji online z przebiegu sesji oraz 
jego zapisu i udostępnieniu na stronie 
BiP.

Podczas uroczystej sesji w Grodzi-
sku Mazowieckim, która odbywała się 

w sali widowiskowej centrum Kultury, 
ślubowanie złożyło 18 radnych oraz 
burmistrz Grzegorz Benedykciński. 
Po złożeniu ślubowania radni wybrali 
ponownie na przewodniczącą joannę 

Wróblewską, natomiast na jej zastęp-
ców jarosława józefowicza, Norberta 
ceglińskiego i Stanisława Kolasę. Komi-
sarz Wyborczy musi wygasić mandaty 
Tomaszowi Krupskiemu i Piotrowi Ga-
lińskiemu, którzy pozostaną zastępca-
mi burmistrza, a następnie nowi radni, 
wchodzący w ich miejsce, będą mogli 
złożyć ślubowanie na najbliższej sesji 
Rady Miejskiej.

Miłym akcentem sesji był występ 
chóru cantata oraz utalentowanej mło-
dziutkiej skrzypaczki  Weroniki Kuty, 

uczennicy Państwowej Szkoły Muzycz-
nej i st. im. T. Bairda w Grodzisku Maz.

Podobny przebieg miała uroczysta 
sesja w Nadarzynie. 15 radnych oraz 
wójt gminy Dariusz Zwoliński złożyli 
ślubowanie, po którym wybrana została 
przewodnicząca rady gminy. Stanowi-
sko to ponownie będzie piastować Da-
nuta Wacławiak. jej zastępcą został an-
drzej Pietrzak. Podczas uroczystej sesji 
obecni byli mieszkańcy gminy Nadarzyn 
agnieszka Kuźmińska i Stanisław Dy-
mura, którzy zasiedli w radzie powiatu.

Podczas uroczystej sesji stwierdzo-
na została nieobecność nowo wybranej 
na radną Małgorzaty Wąsiewicz ze Sta-
rej Wsi. Nie było to wprawdzie żadną 
niespodzianką, ponieważ pani Wąsie-
wicz ogłosiła swoją decyzję już wcześ-
niej, ale do dnia złożenia ślubowania 
miała możliwość z niej się wycofać. Pani 
Wąsiewicz swoją decyzję tłumaczy tym 
że jako jedyna opozycyjna radna, bar-
dziej zaszkodziłaby wyborcom, niż po-
mogła. Trudno to zrozumieć, ponieważ 
ideą radnego jest być ponad podziałami 
dla dobra społeczeństwa. Nie swoich 
sąsiadów, ale społeczeństwa. jeżeli 
zgłoszenie kandydatury miało służyć 
jedynie załatwianiu spraw sąsiadów, to 
może nawet lepiej, że tak uczyniła. jeżeli 

nawet taki cel jej przyświecał, to wy-
daje się, że rezygnując z mandatu pani 
Wąsiewicz pozbawiła siebie i swoich 
wyborców, którzy jej zaufali, możliwości 
przedstawienia swoich potrzeb, proble-
mów, racji, na wyższym poziomie, nie-
dostępnym dla zwykłego mieszkańca.

W przypadku rezygnacji radnego z 
mandatu, w gminie Nadarzyn ogłoszone 
zostaną wybory uzupełniające, za które 
zapłacą wszyscy mieszkańcy.

Tekst i zdjęcia Marek Zdrzyłowski
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W ubiegłym tygodniu we wszystkich jednostkach samorządowych 
odbywały się sesje rad gmin, miast i powiatów, podczas których 
nowo wybrani składali przysięgę.

Ślubowanie nowo wybranych

W Grodzisku ślubowało 18 radnych oraz burmistrz Grzegorz Benedykciński 

W Nadarzynie ślubowanie złożyło 15 radnych oraz wójt Dariusz Zwoliński

\\\ POwiat PRUsZKOwsKi

20 listopada odbyła się 
pierwsza sesja rady powiatu 
pruszkowskiego kadencji  
2018-2023. Starostą 
pruszkowskim został  
Krzysztof Rymuza.     

W poprzedniej kadencji funkcję 
starosty sprawował Zdzisław 

Sipiera (PiS), który w grudniu 2015 r. 
został wojewodą mazowieckim. Wte- 
dy jego miejsce zajął Maksym Gołoś,  
zaś wicestarostą był Krzysztof Rymuza. 
Taki stan trwał do czerwca br. Wtedy 
Rymuza został odwołany ze stano- 
wiska. 

W tegorocznych wyborach samo-
rządowych do rady powiatu pruszkow-
skiego weszli przedstawiciele czterech 
komitetów: Koalicji Obywatelskiej (9 
mandatów), Prawo i Sprawiedliwość 
(9), Mazowieckiej Wspólnoty Samo-
rządowej (5) oraz Dobro Wspólne (4). 
Krzysztof Rymuza (MWS) otrzymał 
1774 głosy. Podział mandatów w radzie 
sprawił, że nikt nie mógł rządzić samo-

dzielnie. Silną kartę przetargową w ręku 
miała zatem Mazowiecka Wspólnota  
Samorządowa. Podczas pierwszej ra-
dy powiatu starostą został wybrany 

Krzysztof Rymuza, który otrzymał 18 
głosów. jego kontrkandydatem był Da-
riusz Nowak (PiS) – poparło go 9 rad-
nych.

Wicestarostą został Wojciech Gaw-
kowski (Platforma .Nowoczesna Koali-
cja Obywatelska). Głosowało na niego 
18 radnych, 4 było przeciw, 5 wstrzyma-
ło się. W zarządzie powiatu znaleźli się 
agnieszka Kuźmińska (DW), Grzegorz 
Kamiński (KO) oraz andrzeja Kurzela 
(MWS) jako nieetatowy członek. Odpo-
wiednio otrzymali głosów „za” – 25 (2 
przeciw), 18 (6 przeciw, 3 wstrzymujące 
się) i 19 (8 przeciw).

Funkcje przewodniczącego rady po-
wiatu pruszkowskiego przypadła Stani-
sławowi Dymurze (KO), który uzyskał 
17 głosów. Na Magdalenę Beyer (PiS) 
głosowało 9 radnych. 1 osoba wstrzy-
mała się od głosu. Wiceprzewodniczą-
cymi będą: Urszula Wojciechowska 
(DW) oraz Paweł Zacny (MWS). Odpo-
wiednio – 17 i 18 głosów „za”.

Artur Szpuda

Krzysztof Rymuza 
starostą pruszkowskim

Krzysztof Rymuza
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18 radnych  
poparło kandydaturę 
Krzysztofa Rymuzy  

na stanowisko starosty 
pruszkowskiego

Podział mandatów  
w radzie sprawił,  

że nikt nie mógł rządzić 
samodzielnie

\\\ nie ryZykuj – ZBAdAj Się! 
Od trzydziestu lat 1 grudnia obchodzimy Światowy Dzień aiDS. Zainicjowana przez Świa-
tową Organizację Zdrowia akcja ma na celu zwiększanie świadomości na temat ryzyka 
zarażenia oraz życia z tą wciąż nieuleczalną chorobą. Od kilku lat Światowy Dzień aiDS 
poprzedza europejski Tydzień Testowania w kierunku hiV, podczas którego zachęca 
się wszystkich do odwiedzenia jednego z punktów konsultacyjno-diagnostycznych. W 
punkcie można bezpłatnie wykonać test na obecność wirusa, a także porozmawiać o za-
grożeniach. W Warszawie znajdują się 4 takie miejsca: przy ul. jagiellońskiej 34, ul. Nugat 
3, al. jana Pawła ii 45a oraz ul. chmielnej 4. Zachęcamy do wykonania nieodpłatnego 
badania, przede wszystkim osoby aktywne seksualnie, jak również tych, którzy mogli 
mieć przypadkowy kontakt z krwią innych osób. Wcześnie wykryta obecność wirusa 
hiV pozwala na zahamowanie rozwoju choroby, dlatego warto pamiętać o regularnych 
badaniach!  

\\\ KRAJ
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\\\ PiastÓw

Park sportowo-rekreacyjny 
przy ul. j. Sowińskiego 
w Piastowie zostanie 
zagospodarowany. Miasto 
planuje m.in. przebudowę 
ciągów rekreacyjnych.   

P iastów realizuje działania związa-
ne z poprawą jakości środowiska i 

inwestuje w rozwój terenów zielonych. 
Dwa lata temu (21 listopada 2016 r.) 
burmistrz Grzegorz Szuplewski podpi-
sał umowę z Narodowym Funduszem 
Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej umowę o dofinansowanie na 
wspomniany cel. Kwota dotacji to blisko 
5,5 mln zł. 

Na terenie miasta pojawiły się nowe 
nasadzenia, a także zagospodarowano 
m.in. Plac Zgody i Plac Słoneczny. W ciąg 
tych działań wpisuje się również park 
sportowo-rekreacyjny przy ul. j. Sowiń-
skiego, który stał się przedmiotem uwa-
gi władz Piastowa. Mówiąc precyzyjnie, 
chodzi o zagospodarowanie zieleni po 
północnej stronie ulicy (pomiędzy ulicą 
a osiedlem mieszkaniowym). De facto 
inwestycja powinna już trwać. W kwiet-
niu piastowski urząd wyłonił wykonaw-
cę zadania, jednak ten nie zdecydował 
się na podpisanie umowy. Sprawa wró-
ciła zatem do punktu wyjścia. Kwestia 
ta stała się ponownie tematem działań 
urzędników.

Wracając do kwestii zagospoda-
rowania wspomnianego terenu, w ra- 

mach inwestycji planowane jest wy-
konanie nasadzeń drzew, krzewów i 
bylin. Uwzględniono również kwestie 
związane z montażem elementów ma-
łej architektury w postaci ławek, koszy 
na śmieci, stojaków rowerowych oraz 
tablic informacyjnych. 

Park przy ul. Sowińskiego będzie 
dawał szerokie możliwości do relaksu, a 
także rekreacji. Przewidziano wykona-
nie boiska wielofunkcyjnego, na którym 
dostępne będą zestawy do koszykówki, 
piłki ręcznej oraz siatkówki. Z pewnoś-
cią na brak zajęć nie będą mogły narze-
kać dzieci. Z myślą o nich pojawią się 
elementy placu zabaw w postaci m.in. 

kostka wspinaczkowa, zjeżdżalnia, huś-
tawka typu „ważka”, bujak czy też pająk 
z trampoliną. Nie zapomniano również 
o aktywnych, którzy będą mogli skorzy-
stać z siłowni terenowej. Planowana jest 
również przebudowa ciągów rekreacyj-
nych i oświetlenia.

W styczniu powinniśmy poznać 
wykonawcę zadania. Zakończenie obo-
wiązywania zamówienia określono na 
30 czerwca 2019 r.

Artur Szpuda

Park zmieni oblicze

Park przy ulicy 
Sowińskiego będzie 

dawał szerokie 
możliwości do relaksu

\\\ NADARZYN

Ulica Klonowa w Nadarzynie 
to ważne połączenie Kajetan 
z Ruścem. Takie lokalne 
połączenia zyskują na wadze 
zwłaszcza teraz, kiedy  
w związku z pracami przy trasie 
S8 lokalna komunikacja jest 
bardzo utrudniona.    

U lica Klonowa, która ma status dro-
gi powiatowej, dotychczas utwar-

dzona była płytami betonowymi. Dzięki 
współpracy powiatu pruszkowskiego z 
gminą Nadarzyn, ulica zyskała nakładkę 
asfaltową, zaś wzdłuż niej znajduje się 
ścieżka rowerowa, która kontynuuje 
swój bieg ulicami Wojskową, Radaro-
wą i agrestową do Ruśca. Przebudowa 
ulicy odbyła się przy wsparciu gminy 
Nadarzyn, która dołożyła się do tej in-
westycji kwotą 450 tys. złotych, oraz 
firmy inter cars.

Zgodnie z deklaracją GDDKia uli-
ca Klonowa będzie miała połączenie z 
drogą serwisową wzdłuż trasy S8, co 
niewątpliwie podniesie jej rangę.

Zastanawiający jest jednak przeciw-
ny kierunek, czyli połączenie Kajetan z 
Ruścem. Przejechaliśmy się Klonową 
od strony Kajetan i przyznać trzeba, że 

komfort przejazdu jest nieporównanie 
wyższy niż dotychczas. Uśmiech z twa-
rzy kierowcy znika jednak w momencie 
skrętu z Klonowej w Wojskową. Tutaj 
mamy komfortową autostradę rowero-
wą wykrojoną z drogi dla samochodów, 
której szerokość uniemożliwia teraz 
bezpieczne minięcie się samochodów 
podążających w przeciwnych kierun-
kach. Na polu położonym wzdłuż ulicy 
widać wyjeżdżone przez samochody 

mijanki. Można odnieść wrażenie, że 
zrobiono tu coś na siłę. To rozwiązanie 
nie poprawi bezpieczeństwa rowerzy-
stów, ponieważ samochody na tak dłu-
gim odcinku jakoś muszą się minąć, zaś 
latem, kiedy na polu będzie rosło zboże, 
kierowcy będą mijali się korzystając ze 
ścieżki rowerowej, z braku innej moż-
liwości. czy to będzie bezpieczne dla 
rowerzystów? Wątpliwe.

Tekst i zdjęcie Marek Zdrzyłowski

Klonowa równa jak stół

Na ulicy Wojskowej wykrojona ścieżka rowerowa uniemożliwia wymijanie  
samochodów jadących w przeciwnych kierunkach

Park zostanie zagospodarowany
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\\\ PRUsZKÓw

Kładka nad torami PKP  
łącząca ul. Majową  
i ul. 3 Maja w Pruszkowie 
została udostępniona 
mieszkańcom. Trwają jednak 
prace projektowe dotyczące... 
jej kompleksowej  
modernizacji.      

K westię kładki można opisać cyta-
tem z filmu „chłopaki nie płaczą” 

Olafa Lubaszenki: „a historii tego swe-
tra i tak byś nie zrozumiał”. Sprawa jest 
skomplikowana o tyle, że jeszcze rok 
temu przeprawa należała do Polskich 
Kolei Państwowych. 7 grudnia 2017 r. 
miasto przejęło obiekt i zleciło opraco-
wanie projektu remontu kładki. Delikat-
nie mówiąc, jej stan pozostawiał wiele 
do życzenia. W lipcu, ze względu na zły 
stan techniczny, kładkę wyłączono z 
użytkowania.

Obecnie prowadzone są prace pro-
jektowe związane z pozyskaniem po-
zwolenia na budowę przeprawy. jednak 
miasto 5 listopada ruszyło z doraźnym 

remontem kładki, aby udostępnić ją 
mieszkańcom i zarazem ułatwić prze-
mieszczanie. jak informuje pruszkow-
ski magistrat, zakres prac objął m.in. 
wykonanie pomostu drewnianego na 
istniejącej kładce dla pieszych nad tora-

mi kolejowymi, nadbudowa istniejącej 
balustrady stalowych schodów, wyko-
nanie drewnianych balustrad, zabezpie-
czających wejście na wyłączone z ruchu 
schody oraz wykonanie oznakowania 
BhP ciągu pieszego.

Najważniejszą sprawą jest budowa 
kładki, która będzie w pełni bezpiecz-
na. jak wspomnieliśmy, obecnie sprawa 
jest na etapie projektowym. Budowy nie 
należy spodziewać się wcześniej niż w 
drugim kwartale 2019 r.

Artur Szpuda

Roboty mają ruszyć 
w połowie roku

Kładka łącząca ul. Majową i ul. 3 Maja

W lipcu, ze względu 
na zły stan techniczny, 

kładkę wyłączono  
z użytkowania
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\\\ ŚMierć nA pASAch
We wtorek ok. 6 rano w Tarczynie, 
na krajowej drodze nr 7, został po-
trącony 16-latek. chłopiec zginął 
na miejscu.
Do wypadku doszło na przejściu 
dla pieszych, na jezdni w kierunku 
Radomia.
Saabem kierował 64-letni męż-
czyzna. Badanie wykazało, że był 
trzeźwy.
Kiedy oddawaliśmy ten numer do druku wciąż trwało ustalanie okoliczności wy-
padku, a na miejscu pracował z policjantami prokurator z Grójca. 
Dzień przed tym tragicznym wypadkiem piaseczyńska policja apelowała do kierow-
ców o zachowanie ostrożności.
Policja zwraca uwagę, że w sytuacji kiedy, samochód uderzy w pieszego, to pieszy 
odniesie największe obrażenia. Dlatego to on powinien szczególnie uważać, nawet 
na pasach dla pieszych, na których ma pierwszeństwo, a także zadbać o swoją wi-
doczność. Zwłaszcza w tak niebezpiecznych miejscach, jak ruchliwa droga krajowa.
– Przejść przez siódemkę, na pasach dla pieszych bez sygnalizacji, to jest wyzwanie. 
Nawet jak się zatrzyma jeden kierowca, to drugi nie zdąży, albo nawet nie zauważy 
i nie zacznie hamować. Niezależnie czy jest ograniczenie do 50 km/h, wielu jeździ 
ponad 100 km/h. Pasy ich nie wzruszają. Sprawny, młody człowiek ma problem, 
żeby zdążyć przejść dwa pasy ruchu. Ktoś mniej sprawny musi czekać i czekać na 
sporą przerwę między samochodami. Dlatego dochodzi do takich tragedii. Gdyby 
kierowcy stosowali się do ograniczeń prędkości, byłoby dużo łatwiej – mówi nam 
mieszkaniec Tarczyna.

\\\ RegiOn
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jedną z przyczyn bankructwa Tep-
pera była niewypłacalność króla 

Stanisława augusta Poniatowskiego, 
który pożyczył od Tepperów prawie 11 
milionów złotych.

O rodzinie bankierskiej i ich for-
tunie opowiadano niesamowite hi-
storie, dopatrywano się bankructwa 
w nieoszczędnym trybie życia Piotra 
Fergussona-Teppera. Wydaje się jednak, 
że sam Tepper „nakręcał” te opowieści, 
aby stwarzać wokół siebie i banku at-
mosferę niezniszczalnej fortuny. jako 
właściciel m.in. dóbr Falenty, Gołków i 
Sękocin, starał się zapraszać do nich na 
wykwintne obiady możnych świata, w 
szczególności chętnie gościł króla. Sta-
nisław august bywał zarówno w Goł-
kowie jak i w Falentach. Okolice były 
urokliwe, pałace wygodne i gospodarz, 
starając się okazać gościnność i manife-
stując swoje bogactwo, dawał przednią 
rozrywkę zaproszonym gościom. Poten-
cjalni klienci Teppera musieli poczuć, że 
bank Teppera posiada nieograniczone 
możliwości. jeszcze przed śmiercią Tep-
pera Starszego wyprawiono w Falen-

tach bal, którego głównym gościem był 
Stanisław august ze swoim dworem. 
Stawiła się tu cała liczna rodzina Teppe-
rów z zastępem przyjaciół, ludzie finan-

sjery i senatorowie. Król wracał z Siczy 
Zaporoskiej, ze spotkania z carycą Kata-
rzyną ii. Został powitany przez prymasa 
Polski Michała Poniatowskiego i księcia 
Kazimierza, dwóch królewskich braci. 
Przechadzali się oni po parku pałaco-
wym, dyskutując o sytuacji Polski; jesz-
cze wówczas była nadzieja, że sytuacja 
ojczyzny nie jest zła. Zasiedli do stołu, 
ozdobionego tortem w kształcie pała-
cu w Łazienkach, a potrawy obiadowe 
były wyjątkowo wykwintne. Wieczór 
zakończył się pokazem ogni sztucznych, 
po stawie pływały łódki z gośćmi. Król 
wyjechał z Falent 22 lipca 1787 r. około 
godziny 9.00. 

Tepperów lubiła też ludność jego 
majątków, gdyż bankier nie szczędził 
pieniędzy na ulepszanie życia miesz-
kańcom swoich włości. W marcu 1783 r. 
Tepper Młodszy uzyskał od króla przy-
wileje targowe dla Raszyna, co da- 
wało możliwość bogacenia się miesz-
kańcom. Pozwolił osiedlać się Żydom,  
a wieś Raszyn postanowił doprowa- 
dzić do roli ośrodka miejskiego.  
architektowi Szymonowi Zugowi zlecił 

przebudowę kościoła św. Szczepana.  
Z funduszy bankiera pobudowano  
domy wokół rynku, postawiono bu-
dynek poczty ze stajnią na 20 koni, 

klasycystyczny ratusz, austerię, kramy  
i kuźnie.

Szlachta, widząc te ogromne inwe-
stycje, chętnie pozbywała się nierucho-

mości, które były czasami kulą u nogi i 
kłopotami z dzierżawcami. Spieniężała, 
co się dało, i lokowała w bankach Teppe-
rów dukaty na dobry procent – 6 do 8. 
Nikt wówczas nie myślał, ze bank może 
zbankrutować. Na początku lat 90. XViii 
wieku sytuacja Polski stawała się coraz 
bardziej dramatyczna. Tak o tym pisze 
Wojciech Rogowski: „[jednak] podej-
mowane od połowy XViii w. działania 
zmierzające do naprawy i wzmocnie-
nia państwa zaowocowały nowoczesną 
Konstytucją 3 Maja, która warta była 
więcej niż angielska, jak oceniał ją pru-
ski minister spraw zagranicznych von 
hertzberg, oraz ideami i projektami 
nowoczesnych instytucji publicznych 
w tym banku narodowego, czy emisji 
banknotów. Lata 90. XViii wieku nie na-
leżały do spokojnych. Polityka kładła się 
coraz dłuższym cieniem na interesach 
finansowych, handlowych i przemysło-
wych. imponujący rozwój warszawskiej 
kapitalistycznej finansjery (free ban-
king) załamał się w wyniku pierwszego 
w dziejach Polski kryzysu bankowego.  
a efekt domina rozpoczął się właśnie 
 od największego banku, domu ban-
kowego Piotra Fergussona-Teppera. 
Problemy zaczęły się zimą 1793 r.  

na największym wczesnym rynku  
finansowym Polski w targowym Dub-
nie. Rynek zareagował na informacje  
o podpisanej 23 stycznia 1793 r. kon-
wencji rozbiorowej między Rosją i 
Prusami, wkroczeniu wojsk pruskich 
do kraju”. Przełomowym dniem dla pol-
skiej finansjery, jak się sadzi, był dzień, 
w którym król poprosił Teppera o ko-
lejną pożyczkę. Pasywa Teppera były 
wówczas zaangażowane w większości 
w pożyczkach i inwestycjach własnych, 
banki zachodnie odmówiły wsparcia. 
Nakręciło to panikę na rynku pieniądza, 
zaczęto wycofywać gotówkę z banków, 
co spowodowało ograniczenie wypłat, 
a to z kolei jeszcze większą panikę i w 
końcu krach. W czasie insurekcji koś-
ciuszkowskiej, podczas zamieszek w 
Warszawie Piotr Fergusson-Tepper 
został napadnięty w swoim domu han-
dlowym i jednocześnie domu banko-
wym przez tłum ludzi. Broniąc swojego 
majątku został poturbowany, odniósł 
liczne rany. Zmarł kilka dni później,  
26 kwietnia 1794 roku. Tepper Starszy 
wówczas już nie żył, zmarł w roku 1790. 
Majątek Tepperów został wystawiony 
na licytację.

\\\   czasy Tomasza dangla
W 1801 r. Falenty zakupił Tomasz 

Dangel (1742-1808), siodlarz, który 
kształcił się w Londynie. Najpierw pro-
dukował siodła, rozwinął swoją fabrykę 
i zaczął produkować karety i powozy. W 
swoim zakładzie zatrudniał około 300 
pracowników. Miał w składzie fabrycz-
nym po 100 powozów. cena jednego 

wynosiła nawet do 2000 dukatów. Taką 
oto opowieść przekazywano sobie o po-
czątkach fortuny Dangla: Przyszedł on 
do Polski z mantelzakiem (tobołkiem 
podróżnym) na plecach, a idąc drogą 

ku Warszawie, spotkał wracającego  
z przejażdżki od strony Raszyna króla 
Stanisława augusta. Król, spostrzegłszy 
wędrownika, zaciekawił się nim i zapy-
tał, czym się zajmuje? Dowiedziawszy 
się, że nazwisko jego brzmi Dangel i 
że się kształcił w zagranicznych zakła-
dach siodlarskich przy budowie pojaz-
dów, rozkazał mu stawić się na zamku. 
Wsparł go następnie swą opieką i nie-
wielką pomocą, i to był początek mająt-
ku i rozgłosu tego fabrykanta, którego 
powozy „danglówkami” powszechnie 
zwano. Niezawodnie pomoc Stanisła-
wa augusta bardzo przyczyniła się do 
kariery Dangla, niemniej zawdzięczał 
ją sobie i swej energii, wiedzy i zdol-
nościom. Z małego ziarnka umiał on 
stworzyć olbrzymie zakłady przemy-
słowe. Pewien znawca tematu, bawią-
cy w 1782 r. w Warszawie tak mówił o 
Danglu: „Połączył w swoich wielkich do-
mach na ul. Senatorskiej i na ul. elekto-
ralnej pracownie wszystkich rzemieśl-
ników, których do wystawienia powozu 
potrzebuje, jako to: stelmachów, siod-

larzy, kowali, lakierników, tasiemkarzy, 
farbiarzy, pasamoników itd., iż w razie, 
gdy kupujący w bogatym składzie go-
towych wyrobów tegoż fabrykanta nie 
znajdzie do swego upodobania powozu, 
w nieuwierzenia krótkim czasie takowy 
mu wystawią”. 

 Małgorzata Szturomska

Falenty bankierów i nie tylko cz. 2

Król, spostrzegłszy 
wędrownika, zaciekawił 
się nim i zapytał czym się 
zajmuje. Dowiedziawszy 

się, że nazwisko jego 
Dangel i że się kształcił 

w zagranicznych 
zakładach siodlarskich 

przy budowie pojazdów, 
rozkazał mu stawić się 

na zamku

Falenty krajobraz

Kareta Stanisława Augusta Poniatowskiego

Krakowskie Przedmieście obraz Bernardo Bellotto (Canaletto)

Pałac w Falentach w 1942 roku
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\\\ gRODZisK MaZOwieCKi

W sobotę 24 listopada,  
w kościele przy ulicy Piaskowej, 
odbył się koncert, w którym 
udział wzięły dwa chóry oraz 
orkiestra smyczkowa.   

j ako pierwszy wystąpił ekumeniczny 
chór Kameralny Kościoła ewangeli-

cko-Reformowanego z Warszawy pod 
dyrekcją Pawła hruszwickiego. Założo-
ny w 1991 r. chór ma w swoim repertu-
arze ok. 400 utworów religijnych oraz 
świeckich. Ogromna wrażliwość mu-
zyczna oraz znakomita kultura brzmie-

nia sprawiła, że chór odnosi sukcesy 
podczas konkursów i festiwali muzyki 
chóralnej.

W Grodzisku chór zaprezentował 
mało znany utwór Feliksa Nowowiej-
skiego – Msza polska „Bogu-Rodzica”, 
składający się z kilku krótkich części. 
Krótki, lecz znakomity występ warszaw-
skiego chóru wywarł na grodziskich 
melomanach duże wrażenie.

Bardzo ciepło została przyjęta 
prowadzona przez dyrygent Millennę 
Kamińską Orkiestra Smyczkowa Pań-
stwowej Szkoły Muzycznej i stopnia im. 
T. Bairda z Grodziska. Orkiestra, w której 
grają młodziutkie, utalentowane skrzy-

paczki i wiolonczelistka, zagrała trzy 
melodie żołnierskie – „O mój rozmary-
nie”, „Pałacyk Michla” i „Deszcz jesien-
ny deszcz”, oraz dwa motywy filmowe  
– z „Nocy i dni” oraz „czasu honoru”.  
Za swój występ orkiestra otrzymała za-
służone brawa.

jako ostatni wystąpił Grodziski 
chór Bogorya, prowadzony przez Mar-
cina Łukasza Mazura. W tym roku chór 

dostał propozycję nagrania albumu  
z utworami patriotycznymi. Na płycie 

znalazło się 14 popularnych pieśni, 
które można było usłyszeć podczas so-
botniego koncertu. Występ rozpoczął 
utwór „jedzie na kasztance”, po którym 
usłyszeliśmy wiele znanych, popular-
nych pieśni żołnierskich – „O mój roz-
marynie”, „Maszerują strzelcy”, „Przybyli 
ułani pod okienko”, na zakończenie zaś 
usłyszeliśmy piękny utwór „hej strzelcy 
wraz”.

chór Bogorya jak zwykle zabrzmiał 
znakomicie. Utalentowane dziewczęta 
miały też okazję zaprezentować swo-
je możliwości w solowych partiach,  
których w koncercie nie brakowało.  
Nie zabrakło również ogromnych braw 
na zakończenie tego świetnego koncer-
tu.

Tekst i zdjęcia Marek Zdrzyłowski

Pieśni polskie zabrzmiały na Piaskowej

\\\ RegiOn

17 listopada wystartowała 
XViii edycja Szlachetnej Paczki. 
Tysiące wolontariuszy w całym 
kraju będzie pracowało nad 
tym, aby spełniać marzenie 
ubogich rodzin o możliwości 
spędzenia normalnych świąt.    

D otychczas dzięki bezinteresow-
nej pracy i dobremu sercu ofia-

rodawców, pomoc znalazło ok. 150 
000 rodzin, a łączna wartość pomocy 
osiągnęła prawie 300 mln zł.  W tego-
rocznej edycji Szlachetna Paczka dotrze 
z pomocą prawdopodobnie do ok. 20 
tysięcy rodzin. Wyszukanie i dotarcie 
do potrzebujących to ogromne zadanie, 

które na swoje barki biorą wolontariu-
sze, szlachetni młodzi ludzie, którzy 
chcą czynić dobro. Spotykają się oni z 
rodzinami, aby na miejscu poznać ich 
sytuację i określić rodzaj pomocy, która 
jest w tym konkretnym przypadku nie-
zbędna. W Szlachetnej Paczce obowią-
zuje bowiem zasada udzielania pomocy 
mądrej, stymulującej do samodzielnego 
stawiania czoła przeciwnościom losu, 
pozwoli na wyjście z trudnej sytuacji. 
Szlachetna Paczka nie rozdaje prezen-
tów, nie chodzi tu bowiem o doraźną 
pomoc, ale o próbę zmiany historii życia 
rodziny. Trwałej zmiany.

inną formą pomocy jest równolegle 
prowadzona akcja „akademia Przyszło-
ści”, której celem jest pomoc dzieciom 
z ubogich rodzin, poprzez fundowanie 
przez darczyńców indeksu, który może 
zmienić historię ich życia. indeks moż-
na ufundować samodzielnie, wpłacając 
jednorazowo lub w ratach, czy też w 
grupie znajomych i rodziny.

Darczyńcą może stać się każdy; aby 
zostać jednym z nich, wystarczy wejść 
na stronę www.szlachetnapaczka.pl, 
wybrać konkretną rodzinę i przekazać 
pomoc na jej rzecz.

Finał tegorocznej edycji, Weekend 
cudów, odbędzie się w dniach 8 i 9 
grudnia.

Marek Zdrzyłowski

Bądź szlachetny
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\\\ PRUsZKÓw

Przy Szkole Podstawowej  
nr 9 im. Marii Skłodowskiej  
– curie w Pruszkowie powstało 
boisko do koszykówki. Projekt 
został zrealizowany w ramach 
budżetu obywatelskiego.   

M ieszkańcy mogą współdecydo-
wać o wydatkach i inwestycjach 

miejskich. idealnym narzędziem ku 
temu jest budżetu obywatelski, który 
stosuje wiele samorządów. Wystarczy 

pomysł, przygotowanie projektu, odpo-
wiednia liczba głosów i koncepcja mo-
że zostać zrealizowana. W przypadku 
miasta Pruszkowa budżet obywatelski 
2018 roku podzielono na siedem ob-
szarów. Na jego realizację przewidziano 
łącznie 1,1 mln zł. 

W obszarze ii (Żbików – Bąki) na 
realizację zwycięskich projektów prze-
widziano blisko 219 tys. zł. Do prusz-
kowskiego magistratu wpłynęły cztery 
propozycje: boisko sportowe, siłownia 
plenerowa w Parku Mazowsze, urzą-
dzenia treningowo-sprawnościowe dla 

dzieci i dorosłych oraz miejsce na pik-
nik. Każdy biorący udział w głosowa-
niu miał do rozdysponowania dziesięć 
punktów. W obszarze ii zdecydowana 
większość osób opowiedziała się za 
boiskiem sportowym, które otrzymało 
1505 punktów ważnych. Druga w kolej-
ności siłownia plenerowa – 572.

Pomysłodawcy budowy boiska 
podkreślali, że celem jest promocja 
ruchu na świeżym powietrzu, a także 
rodzinne spędzanie czasu wolnego. Po-
nadto, z obiektu może korzystać cała 
społeczność dzielnicy. W drugiej poło-

wie września miasto podpisało umowę 
z wykonawcą boiska. Po dwóch miesią-
cach inwestycja została zrealizowana. 
Wykonane zostało boisko do koszy-
kówki o nawierzchni poliuretanowej,  
o wymiarach 22x22 m. 

jedynym utrudnieniem do korzy-
stania z boiska w obecnej chwili może 
być pogoda. jednak w cieplejszym okre-
sie chętnych do aktywności nie powin-
no brakować.

Artur Szpuda

Boisko do koszykówki gotowe

Boisko powstało przy SP nr 9

Grodziski Chór Bogorya zaprezentował utwory z nagranej w tym roku płyty

Bardzo ciepło przyjęta została Orkiestra Smyczkowa PSM I st. z Grodziska 

 Ekumeniczny Chór Kameralny z Warszawy

W obszarze ii  
na realizację zwycięskich 
projektów przewidziano 

blisko 219 tys. zł
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W Grodzisku chór 
zaprezentował mało 
znany utwór Feliksa 

Nowowiejskiego – Msza 
polska „Bogu-Rodzica”
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\\\ GrodZiSk MAZowiecki
28.11 godz. 18.00 – KONceRT ZeSPOŁU ROOMS  
– Willa Radogoszcz. Wstęp wolny.
29.11 godz. 16.00 – TaNiec POKOLeń  
– powarsztatowy pokaz taneczny. centrum Kultury,  
Sala widowiskowa. Wstęp wolny.
2.12 godz. 12.30 – NieDZieLNy TeaTRZyK „Pan antenka i srebrny kubraczek”. 
centrum Kultury, Sala widowiskowa. Bilety: 10 zł. 
ZApowiedZi:
8.12 godz. 13.30 – Warsztaty Świąteczno-Mikołajkowe. centrum Kultury,
godz. 14.00 – kiermasz rękodzielniczy w Willi Niespodzianka, Grodzisk Maz.,  
ul. Kościuszki 12, godz. 16.40 – teatrzyk „Ognik i choinkowe marzenie”.  
centrum Kultury, sala widowiskowa. Wstęp wolny.
9.12 godz. 16.00 – FiNaŁ WaRSZTaTóW TeaTRaLNych prowadzonych  
przez agatę Fijewską we współpracy ze Związkiem Dużych rodzin 3+.  
Willa Niespodzianka. Wstęp wolny.  

www.centrumkultury.eu

\\\ nAdArZyn
1.12 godz. 17.30-19.00 – ZaKOńcZeNie Vi DNi  
PROFiLaKTyKi i ZDROWeGO STyLU Życia  
– koncert antoniny Krzysztoń, wstęp wyłącznie za okazaniem zaproszenia! 
Zaproszenia do odbioru od 22 listopada, w GODM „Tęcza” w Nadarzynie,  
ul. Kościelna 2, oraz w Nadarzyńskim Ośrodku Kultury, liczba zaproszeń  
ograniczona! Nadarzyński Ośrodek Kultury, pl. Poniatowskiego 42. 

www.nok.pl

\\\ rASZyn
30.11 godz. 19.00 – SPeKTaKL TeaTRaLNy „Spróbujmy  
jeszcze raz”. Przezabawna, brawurowa komedia w dwóch aktach, 
z których każdy jest oddzielną historią, opowiadającą o perypetiach par  
w średnim wieku. Tekst Murraya F. Schisgala to światowy hit komediowy,  
obfituje w niebywale śmieszne sytuacje i dialogi, poruszając jednocześnie  
ważne i trudne damsko-męskie tematy. Bilety w cenie od 10 zł do 20 zł  
w sprzedaży internetowej na portalu www.biletyna.pl a także w recepcji cKR  
w godz. 15.00 – 19.00.
2.12 godz. 11.00 i 13.00 – TeaTRZyK DLa DZieci „Przygody Św. Mikołaja”. 
Zbliżają się Mikołajki i Święta Bożego Narodzenia. elf jak zawsze ma dużo pracy 
związanej z pakowaniem prezentów i czytaniem listów od dzieci. Świętemu 
Mikołajowi przytrafiają się liczne przygody, które utrudniają przygotowania  
do jego wyjazdu. czy zaradny elf za pomocą czarów zdąży z przygotowaniami  
i wyciągnie Mikołaja ze wszystkich tarapatów? czy dzieci dostaną na czas swoje 
wymarzone prezenty? Przedstawienie interaktywne, z dużą dawką świątecznego 
humoru, przeznaczone dla dzieci i nie tylko. Po teatrzyku zapraszamy  
na spotkanie z Mikołajem i rodzinne warsztaty tworzenia bombek. cena biletu  
na teatrzyk: 5 zł, bilety dostępne na stronie www.biletyna.pl oraz na recepcji cKR 
w godz. 15–19.00. Na warsztaty obowiązują wejściówki w cenie 10 zł, dostępne 
w cKR w dniu spektaklu.
4.12 godz. 19:00 – QLTURaLNe KiNO cKR – „Najlepsi z najlepszych”(Reż. Tim 
Whitby, UK 2012, wiek +12 lat). W 1944 roku inspirujący lekarz przybywa  
do szpitala w Stoke Mandeville i zmienia życie pacjentów i załogi tego miejsca. 
Pacjentami szpitala są sparaliżowani żołnierze, spisani na śmierć przez  
zaniedbania. Dr Guttman postanawia wprowadzić elementy sportu do ich  
rehabilitacji. Guttman odrzuca stary pogląd na paraliż i szybko wprowadza  
nowy system postępowania z pacjentami, który pozwala im odzyskać fizyczne 
siły i szacunek dla samych siebie. Piękna historia narodzin paraolimpiady  
i niedocenionego bohatera, który zmienił życie sparaliżowanych ludzi.  
Wstęp wolny. 

www.ckr.raszyn.pl

\\\   Ka len Da RiUM KUl tU Ral ne

\\\ pilipiuk w piASTowSkiej BiBlioTece
Kilkanaście lat temu na litera-
ckiej mapie Polski pojawił się 
nowy punkt – wieś Stary Majdan 
w gminie Wojsławice, powiat 
chełmski. To właśnie tu swoje 
korzenie zapuścił jakub Wędro-
wycz, miejscowy bimbrownik, 
znany w szerokim świecie egzor-
cysta. Na jego pooranej bruzdami 
twarzy widać wieloletnie zmaga-
nia z wampirami, duchami i utop-
cami, gęsto przeplatane butelka-
mi alkoholu pośledniej jakości. 
Stworzona przez andrzeja Pilipiuka postać jakuba Wędro-
wycza błyskawicznie zyskała popularność, przede wszyst-
kim wśród fanów polskiej fantastyki. autor wydał już osiem 
tomów przygód wiejskiego pogromcy paranormalnych 
stworów. Oprócz swojego najsłynniejszego cyklu, Pilipiuk 
ma też na swoim koncie trylogię „Norweski dziennik”, sagę 
„Oko jelenia” czy trzytomową opowieść o wampirzych ku-
zynkach Kruszewskich.
4 grudnia o godz. 18.00 czytelnicy będą mieli okazję spotkać 
się z andrzejem Pilipiukiem w piastowskiej bibliotece przy 
ul. Warszawskiej. Podczas spotkania będzie można nie tylko 
posłuchać rozmowy z autorem, ale też zakupić jedną z jego 
książek, a także zdobyć autograf. 

\\\ PiastÓw\\\ RasZyn

\\\ RasZyn
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\\\ PODKOwa leŚna

Uczniowie Podkowiańskiego 
Liceum Ogólnokształcącego 
nr 60 oraz Liceum 
Ogólnokształcącego  
ze Staszowa podjęli wspólną 
inicjatywę – przez najbliższe 
dwa lata będą razem realizowali 
naukowy projekt historyczny   

Wybór szkół nie jest przypadko-
wy. Zarówno Podkowa Leśna 

jak i Staszów znajdują się na terenach, 

gdzie w średniowieczu istniały centra 
hutnictwa dymarkowego. Stąd też obec-
ność muzeów starożytnego hutnictwa 
mazowieckiego w Pruszkowie, oraz 
świętokrzyskiego w Nowej Słupi. Poro-
zumienie w sprawie wspólnej realiza-
cji projektu podpisane zostało podczas 
szczególnej uroczystości obchodów 
100-lecia Liceum Ogólnokształcącego w 
Staszowie. W programie wezmą udział 
uczniowie objęci nauczaniem historii na 
różnych poziomach. Program projektu 
został rozpisany na dwa lata. W począt-
kowej fazie uczniowie dokładniej zapo-

znają się z kulturą materialną i duchową 
ludów kultury przeworskiej. Uczniowie 
poznają także historię dwóch najwięk-
szych ośrodków hutnictwa żelaza znaj-
dujących się poza granicami imperium 
Rzymskiego – w rejonie Pruszkowa 
oraz Nowej Słupi. Młodzież zapozna się 
także z podstawami pracy archeologa. 
W drugim etapie projekt przewiduje 
wymianę młodzieży z obu szkół. W ra-
mach wycieczek naukowych młodzież 
zapozna się z zasobami Muzeum Staro-
żytnego hutnictwa Świętokrzyskiego 
im. prof. Mieczysława Radwana w No-
wej Słupi,  Muzeum Starożytnego hutni-
ctwa Mazowieckiego im. Stefana Woydy 
w Pruszkowie, a także Muzeum arche-
ologicznego w Warszawie. Zdobyta w 
ten sposób wiedza pozwoli uczniom na 
wykonanie wystawy tematycznej oraz 
makiety pieca dymarskiego, które będą 
ukoronowaniem projektu.

Podkowiańska młodzież już rozpo-
częła realizację zadań projektu. Podczas 
spotkania młodzież poznawała historię 
kultury przeworskiej oraz elementy ży-
cia codziennego ludów starożytnych. 
Kolejne spotkania będą się odbywały 
również w pruszkowskim muzeum.

Projekt „Żelazny Most” zgłoszony 
został do iX edycji Konkursu „Projekt 
z klasą” wydawnictwa „Nowa era”. 
Swój głos można oddawać codziennie 
w dniach 3-13 grudnia. Zachęcamy do 
głosowania!

Marek Zdrzyłowski

Żelazny Most

Podkowianska młodzież podczas zajęć w MSHM

\\\ reperTuAr 30.11-6.12
FaNTaSTycZNe ZWieRZĘTa: ZBRODNie GRiNDeLWaLDa  
– fantasy, USa, 130 min 
data 30.11 1.12 2.12 3.12 4.12 5.12 6.12
Godz.  14.30* 16.30* 14.30*  16.30* 14.45* 15.00*
* – wersja z dubbingiem
MiŁOŚĆ jeST WSZySTKiM – komedia, Polska, 130 min
data 30.11 1.12 2.12 3.12 4.12 5.12 6.12
Godz. 17.30 19.00 19.00 20.00 19.00 19.00 17.45
  20.15 21.45 21.45  21.45 21.30 20.00
PeTTSON i FiNDUS – NajLePSZa GWiaZDKa – familijny, Niemcy, 82 min 
data 30.11 1.12 2.12 3.12 4.12 5.12 6.12
Godz. 14.30 17.00  12.30 17.15
     14.30

Seanse szkolne: 
3.12 godz. 12.00 – Dywizjon 303. 
historia Prawdziwa. 
5.12 godz. 10.00 – Pettson i Findus  
– Najlepsza Gwiazdka
5.12. godz. 12.00 – Fantastyczne 
Zwierzęta: Zbrodnie Grindelwalda
6.12 godz. 10.00, godz. 13.00  
– Pettson i Findus – Najlepsza 
Gwiazdka

\\\ KinO CentRUM KUltURy gRODZisK MaZOwieCKi

ul. Spółdzielcza 9, tel. 22 734 79 44
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\\\ KRAJ

Od 1 grudnia 2018 r.  
zwolnienia lekarskie będą 
wystawiane wyłącznie  
w formie elektronicznej.  
To duże ułatwienie  
dla pacjentów, pracodawców 
oraz ZUS.   

Pacjent nie będzie musiał już dostar-
czać papierowego zaświadczenia 

do pracodawcy, ponieważ zostanie ono 
przesłane przez internet. Nie będzie też 
musiał pamiętać numeru NiP praco-
dawcy, ponieważ ten jest wpisany do 
systemu e-zwolnień (e-ZLa). Z kolei 
pracodawca będzie miał szybki dostęp 
do zwolnień pracowników, będzie mógł 
je także ewidencjonować, eliminując 
przypadki pomyłek i opóźnień. 

Wprowadzenie systemu wymaga-
ło szkoleń dla placówek medycznych i 
lekarzy. Przeprowadził je ZUS. jednak 
e-zwolnienia lekarze mogą wystawiać 
już od stycznia 2016 roku.

– W  październiku br. w  wojewódz-
twie mazowieckim e-ZLa stanowiło 
niemal 57% wystawionych zwolnień. 
Więcej, bo ponad 59% zwolnień elek-
tronicznych odnotowano w  tym czasie 
jedynie w  województwie zachodniopo-
morskim.  W sumie, od stycznia 2016 
r. wystawiono w całej Polsce 7,37 mln 
elektronicznych zwolnień – informuje 
Mazowiecki Urząd Wojewódzki.

Do wystawiania e-ZLa potrzebny 
jest sprzęt, oprogramowanie i szkole-
nia. NFZ będzie przekazywał i rozliczał 
dotacje na te cele.

– Na Mazowszu będzie to aż 6,197 
mln zł przeznaczone z 50 mln zł dotacji 
celowej rządu – informuje MUW.

Pracodawca musi mieć konto płat-
nika na Platformie Usług elektronicz-

nych ZUS, wtedy otrzyma zwolnienie 
lekarskie w formie elektronicznej, a 
pracownik nie będzie musiał pobierać 
wydruku zwolnienia i przedstawiać w 
zakładzie pracy. jeżeli pracodawca nie 
ma profilu PUe, lekarz wydrukuje e-
-ZLa, a pacjent będzie musiał donieść 
wydruk do pracodawcy.

joanna Grela

\\\ gRODZisK MaZOwieCKi

W połowie listopada  
z roboczą wizytą w Grodzisku 
Mazowieckim przebywała 
delegacja z ukraińskiego miasta 
emilczyn, znajdującego się  
w obwodzie żytomierskim,  
ok. 300 km od naszej 
wschodniej granicy.   

W izyta odbyła się w ramach pro-
jektu „Zarządzanie miastem 

i gminą miejsko-wiejską w modelu 
partnerstwa i współpracy – adaptacja 
do warunków ukraińskich”, realizowa-
nego przez Związek Miast Polskich, we 
współpracy ze Związkiem Miast Ukrai-

ny oraz miastami Płock, Grodzisk Mazo-
wiecki i Gąbin, przy wsparciu środków 
polskiej współpracy rozwojowej MSZ 
RP. 

emilczyn to niewielkie miasto, za-
mieszkałe przez ponad 7000 mieszkań-
ców, które jest siedzibą władz rejonu 
emilczyńskiego, liczącego 33 000 miesz-
kańców. Gminę emilczyn zamieszkuje 
ponad 20 000 mieszkańców. W rejonie 
emilczyńskim znajdują się złoża róż-
nych odmian granitu oraz torfu. Duże 
połacie lasu obfitują w pyszne jagody.

Goście z wójtem emilczyna Sierhi-
jem Wołoszczukiem na czele zaintereso-
wani byli niemal wszystkimi dziedzina-
mi życia grodziszczan. interesowali się 
systemowymi rozwiązaniami w zakre-

sie gospodarki komunalnej i mieszka-
niowej, metodami i zakresem pomocy 
społecznej, systemem oświatowym, a 
także stworzeniem i funkcjonowaniem 
systemu infrastruktury technicznej 
miasta. Duże zainteresowanie wykazy-
wali również metodami przyciągania 
inwestorów z kraju i zagranicy, a także 
pozyskiwaniem środków unijnych oraz 
innego rodzaju zewnętrznego finanso-
wania projektów społecznych i gospo-
darczych.

Ukraińscy goście odwiedzili Media-
tekę, Ośrodek Sportu i Rekreacji, szkoły 
podstawowe w izdebnie Kościelnym i 
Grodzisku Maz. oraz Ośrodek Pomocy 
Społecznej. Bardzo zainteresowali się 
nowoczesną instalacjami zaopatrzenia 
miasta w wodę oraz oczyszczania ście-
ków.

Ukoronowaniem wizyty gości z 
emilczyna było podpisanie przez wło-
darzy obu miast listu intencyjnego o 
wzajemnej współpracy samorządowej. 
Obie strony zobowiązały się również do 
analizy możliwości rozwoju współpracy 
zarówno na poziomie samorządów, jak 
też współpracy biznesowej między lo-
kalnymi firmami. Wstępnie też ustalony 
został termin rewizyty grodziskiej de-
legacji w emilczynie na maj przyszłego 
roku.

emilczyn jest kolejnym miastem, 
który nawiązuje z Grodziskiem Mazo-
wieckim partnerskie stosunki.

Marek Zdrzyłowski

Koniec papierowych zwolnień

Wizyta ukraińskich samorządowców

Grafika z ulotki dla pacjenta stworzona przez ZUS

Włodarze obu stron podpisali list intencyjny o obustronnej współpracy
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\\\  OgŁOsZenia DROBne

WWW.PRZEGLADREGIONALNY.PL PRZEGLAD REGIONALNY

Zamów ogłoszenie 
DROBNE za DROBNE 

tel. 786 202 066

DaM PRaCĘ 

Firma poszukuje osoby do sprzątania 
hali produkcyjnej i magazynowej. Praca  
w systemie zmianowym po 12 godz. raz 
dzień raz noc. Wynagrodzenie na rękę 
12,00 zł za godz. plus premia, umowa o 
pracę. Praca w Solcu k/ Szymanowa. Do-
jazd z Warki, Góry Kalwarii i Konstancina 
zapewniony. Zadzwoń na nr 501 631 374

Zatrudnię samodzielnego  
kucharza/kę do pracy w kameralnym 
pensjonacie, praca 5 dni w tygodniu 

tel. 514846664 

Atrakcyjna praca na produkcji  
piaseczno mile widziani mężczyźni  
tel. 725258529

Publiczne Przedszkole w Józefosławiu 
poszukuje nauczyciela wychowania 
przedszkolnego oraz pomocy  
nauczyciela tel. 502723566  
geodetow@puchatek.waw.pl

zatrudnimy ekspedientkę  
\”supersam\” ul. starzyńskiego 4  
dojazd ZTM 715, 737 i PKP stacja 
w-wa dawidy, 14 zł netto/godz.  
tel. 501 577 285 

Mechanika/elektromechanika  
i blacharza samochodowego.  

Umowa o pracę, dobre zarobki  
tel. 519 376 670  

Kantyna pracownicza i nowo  
otwierający się bar poszukuje Kelnerki 
/ Kelnera / Kasjera tel. 508144503

Przyjmę do pracy przy budowie linii  
nN elektromontera lub pracownika  
fizycznego do przyuczenia zawodu.  
Tel. 660939117

Technikowi dentystycznemu  
w Piasecznie. Tel-502 031 221

Blacharza samodzielnego  
na dachy, możliwość zakwaterowania 
tel. 601372385

Serwisant samochodów ciężarowych 
od zaraz. Prace kosmetyczne. Góra  
Kalwaria. Tel-509 237 779

Firma zatrudni elektromonterów. Umo-
wa o pracę. 602-653-398; 201-19-01

Asystent warsztatu oprawy do przy-
uczenia, uczciwy, staranny prawo jazdy 
B 500118185

Szkoła Azymut w Pruszkowie zatrudni 
nauczyciela języka hiszpańskiego  
tel. 512991038

ZATRUDNIĘ WULKANIZATORA/  
POMOCNIKA WULKANIZATORA  
TEL. 601310000

Mechanika, Wulkanizatora,  
Pomocnika Wulkanizatora zatrudnię 
tel. 535459190

ZATRUDNIĘ MECHANIKA/ POMOC  
MECHANIKA TEL. 601310000

Pracownik fizyczny - magazyn rusztowań 
Konstancin Jeziorna tel.502 782 558

Praca dla kierowcy aut dostawczych  
8 epal kat. B. Jazda po Warszawie.  
tel-535 170 170

Restauracja Corrado Pruszków zatrudni 
pizzera Tel. 570 979 797

Firma Folpol (Baniocha) zatrudni  
magazyniera. Tel-605 832 558

Pilnie zatrudnię Panią do delikatesów  
w Nowej Iwicznej tel. 501 105 411

Panie do sprzątania klatek Piaseczno 
tel. 509094049

Zatrudnię kierowcę kat. C+E  
Tel. 696 488 617

GROOMERA zatrudnię -Józefosław  
tel. 513 030 102

Zatrudnię pracowników do masarni  
i do przyuczenia, tel. 606 259 458

Pilnie zatrudnię pomoc nauczyciela/
opiekunkę do przedszkola   
w Łazach koło Magdalenki  
504-022-284, 506-12-52-82  
CV przedszkolefantazja@interia.pl

OPIEKUNKA SENIORÓW W NIEMCZECH. 
ATRAKCYJNY BONUS JESIENNO-ZIMOWY! 
DARMOWE KURSY J. NIEMIECKIEGO OD 
PODSTAW W WARSZAWIE - OD 28.11! 
ZADZWOŃ: 506 289 039, PROMEDICA24

Zatrudnię ekspedientkę do sklepu  
spożywczego w Konstancinie, cały etat  
i pół etatu, tel. 602 122 313

Poszukuję pracownika do montażu 
schodów, drzwi, podłóg, prawo jazdy B, 
umowa o pracę, Piaseczno,  
tel. 504 198 844, 516 057 422

Zatrudnię: lakiernika proszkowego, 
pomocnika lakiernika proszkowego, 
operatora prasy krawędziowej,  
Gołków k/Piaseczna, tel. 602 253 180, 
e-mail: jozefmalecki@wp.pl

Zatrudnię kierowców kat. B, kat. C  
i kat C+E, Janki, tel. 530 477 796

Zatrudnimy pracowników z orzecze-
niem niepełnosprawności w stopniu 
umiarkowanym na terenie Żyrardowa 
tel. 516 929 496

sZUKaM PRaCy 

podnajmę fotel pod manicure, pedicure. 
Piaseczno. Tel-501 603 535   

UsŁUgi 

Osuszanie budynków,  
osuszacze na wynajem  

Tomasz Tel. 506-197-413 

sala weselna biały dworek  
w prażmowie posiada jeszcze wolne 
terminy - rozsądna cena  
tel. 722 202 966 irmina.zs@wp.pl 

centralne ogrzewanie, kotłownie 
- montaż, szybko i solidnie  
Tel: 536221341 

malowanie, tynki, gładzie,  
kompleksowo stany deweloperskie, 
Tel. 608738747 

Wycinka czyszczenie działek zarośli tar-
nin karczowanie drzew mulczer  
tel. 602790024

Pracownia Tapicerska tel.502-908-661 
www.tapicer-wolka.pl  

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE, REMONTY 
od A do Z. TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel-502 093 588, 22 756 57 63 

sprzedaż i montaż okien i drzwi wew. 
i zew. rolety zew., wew. żaluzje, plisy, 
moskitiery. Parapety wew. i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223  

Elektryk 24H Instalacje/Konserwacje/
Pełen zakres Marek Tel. 888-556-233 

remOnTY, wYKOŃczenia wnĘTrz, 
TEL. 513 933 115 

Usługi remontowe kompleksowo,  
malowanie elewacji tel. 515 144 294

Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana 
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223, 601 623 480 

Szwaczka Krawcowa do szwalni w Grodzi-
sku Mazowieckim Tel. 513 095 789

Wulkanizacja 24 mobilna GREGON  
Milanówek i okolice Tel. 600 004 751

Mycie Psów Pruszków i okolice  
Tel 798 012 309 

MALOWANIE remonty, meble  
na wymiar - solidnie 788-882-780

Przeprowadzki, koszenie, uprzątanie 
posesji. 505 591 721

Tłumaczenia tel. 607 685 074,  
22 711 64 26 

Pranie-Czyszczenie dywanów, tapicerki 
meblowej i samochodowej 508 65 20 30

Remonty, instalacje elektryczne.  
Tel-537 199 522

Glazura, terakota samodzielnie  
tel. 694 126 583

Oczyszczanie działek, ogrodnicze  
519 874 891

Tynki wewnętrzne tel. 533-125-444

Tynki gipsowe i tradycyjne 604415352

Studnie tel. 601 231 836

Okna, sprzedaż, montaż - ceny  
producenta. Tel-603 310 223 

Hydrauliczne, gazowe, uprawnienia, 
tel. 501 299 360 

Docieplanie budynków szybko, tanio, 
solidnie, tel. 502 053 214 

Malowanie, hydraulika, remonty,  
tel. 501 050 907

Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581 

Naprawa pralek, tel. 602 322 951   

KUPiĘ 

Skup cieląt tel. 694779679

Antyczne meble, obrazy, srebra, platery, 
odznaczenia, szable, książki, pocztówki, 
tel. 504 017 418

sPRZeDaM 

ziemię humus odstąpię rejon nadarzy-
na i okolic, wiadomość pod telefonem: 
722200503 dzwonić wieczorem. 

Dni Otwarte 2018 - Plantacja choinek  
- Zapraszamy !!!! tel. 797388980

Sosna opałowa, tel. 602 77 03 61 

Sosna opałowa, tel. 791 394 791

Działki budowlane 800 - 1200 m2  
Prażmów, tel. 602 77 03 61 

Działki rekreacyjno - budowlane leśne 
Prażmów, tel. 602 77 03 61 

aUtO-MOtO KUPiĘ

ODKUPIMY Twoje auto szybko  
i uczciwie. Tel-513 323 123

Skup Aut, wszystkie marki. Gotówka  
od ręki. tel. 510 210 692

Skup Aut, najlepsze ceny,  
tel. 503901642

AUTO KAŻDE KUPIĘ 603 241 405

Skup aut i motocykli, tel. 515 961 813

Skup aut 2002-2018r. 505 530 300

nieRUCHOMOŚCi wynaJeM

Wynajmę nowy lokal usługowo-
-biurowy 50m2 Piaseczno (prestiżowy 
budynek) w cenie najmu klimatyzacja, 
internet, ochrona i m. parkingowe  
Tel. 886 234 304 

MELDUNEK, PESEL, UMOWA - OK!  
224 999 888

Para (300+/os) 1-os (480+)  
577 88 69 88

nieRUCHOMOŚCi sPRZeDaM 

Mysiadło - ul. Łabędzia, 1 pok. 34.58 m, 
garaż, taras tel. 601264167

działki, domy - najlepsze oferty;  
www.doradca-nieruchomosci.com.pl

Sprzedam działkę z domkiem  
w Głoskowie tel. 512 002 909

Sprzedam 3 h w Pieczyskach  
tel. 512 002 909 

działka budowlana w pruszkowie  
- 585m przy ul. Żbikowskiej/przy  

potoku (180.000,00 zł) o atrakcyjnym 
kształcie (prostokąt 29,5m x 20m)  

i lokalizacji. cicha okolica zabudowy 
jednorodzinnej i terenów zielonych  
w bliskości zjazdu z autostrady a2  
do warszawy. istnieje możliwość  

sprzedaży razem z działkami  
sąsiadującymi (łącznie aż do 2.340m). 

Telefon: 0 601 532 534

Nieruchomości powiat piaseczyński 
www.luksus.com.pl 22 7502023 

naUKa 

Matematyka tel. 664 438 144

pomoc w przezwyciężaniu trudności  
w uczeniu się (koncentracja uwagi, tech-
niki szkolne, pamięć itp.). pomoc w od-
rabianiu lekcji. dyplomowany terapeuta.  
z dojazdem do domu państwa dzie-
cka - Piaseczno i okolice. Zapraszam 
 do kontaktu 509685111   

RÓŻne 

Sprzedam firmę - Dom Opieki dobrze 
prosperujący, budynek 780 m2 pow. 
użytkowej, działka 2500 m2, Serock,  
tel. 501 092 950

Finanse 

Szybka pożyczka bez BIK i zbędnych  
formalności. Dzwoń 690-016-555

Kredyty bankowe www.procesuj.pl  
887 887 559

Pożyczki na Święta, Tel-697 538 701

Antykomornik. 690-016-555   
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\\\ PRUsZKÓw

Pięciobój nowoczesny łączy 
w sobie pięć dyscyplin 
– szermierkę, pływanie, 
jeździectwo, bieg przełajowy 
oraz strzelanie. Marta 
Kobecka (UKS Kapry armexim 
Pruszków), która w tym roku 
sięgnęła po akademickie 
mistrzostwo świata, opowiada 
nam o dyscyplinie, treningach, 
sukcesach i planach.   

\\\  cały dzień rywalizacji, pięć róż-
nych konkurencji – po zakończeniu 
zawodów chyba naprawdę nic się nie 
chce?

Na koniec dnia czuje się ogromne 
zmęczenie, ale i satysfakcję. Gdy kończy-
my zawody wieczorem, często jeszcze w 
nocy, nie schodzą emocje i resztki adre-
naliny przyćmiewają ból wymęczonego 
organizmu. Następnego dnia wszystko 
czuć. W nogach, rękach... we wszystkich 
mięśniach. Również psychicznie zawo-
dy są mocno obciążające, ponieważ ry-
walizacja trwa cały dzień – wciąż trzeba 
być skupionym i zmotywowanym do 
walki. często też po jednym starcie cze-
ka nas następny np. w sztafecie, więc nie 
można sobie pozwolić na odpoczynek. 
Zaczynamy zwykle o ósmej rano, koń-
czymy o ósmej wieczorem. Nie można 
powiedzieć, że jest lekko... ale na pewno 
ciekawie (uśmiech).
\\\  w której konkurencji czuje się 
pani najlepiej, a w której najgorzej? 

Myślę, że najwięcej przyjemności 
sprawia mi szermierka. Wolę technicz-
ne dyscypliny i w nich czuję się najle-

piej. ale nie dyskryminuję dyscyplin 
wytrzymałościowych. Najbardziej jed-
nak muszę popracować nad biegiem. 
Po licznych modyfikacjach pięcioboju 
nowoczesnego, bieg zyskał bardzo na 
wartości i trzeba być w nim na wyso-
kim poziomie aby móc powalczyć w 
czołówce.
\\\  rok 2018 jest znakomity w pani 
wykonaniu. Złote medale zdobyte w 
Budapeszcie i drzonkowie zwiększy-
ły apetyt, a może zaspokoiły głód?

Zdecydowanie zwiększyły apetyt. 
W tym roku skończyłam już studia 
architektury krajobrazu i w związku 
z tym mogłam bardziej poświęcić się 
treningom. Szybko przyszły rezultaty, 
więc to dobry prognostyk i nadzieja, że 
to dopiero początek.
\\\  cel jest jeden – igrzyska olimpij-
skie.

Tak, myślę, że to główny cel każdego 
sportowca. ale na drodze do osiągnięcia 
tego najważniejszego jest też dużo po-
bocznych, mniejszych ale równie waż-
nych zadań do zrealizowania.
\\\  pięciobój jest różnorodny, a więc 
trening też musi taki być. jak wyglą-
dają pani codzienne zajęcia?

Każdy dzień jest trochę inny, ale 
zwykle mam cztery treningi dziennie. 
jak jeszcze studiowałam, to prawdę mó-
wiąc taki dzień był trudny do opisania. 
Mocno zakręcony, intensywny i często, 
aby wyrobić się ze wszystkim, płaciłam 
godzinami snu. Ważnego elementu dla 
sportowca, jakim jest odpowiednia 
regeneracja. Treningi rano, jak jeszcze 
wszyscy śpią, treningi późno wieczo-
rem, jak już wszyscy śpią, treningi mię-
dzy zajęciami. Teraz, jak już nie muszę 
siedzieć po osiem godzin na uczelni i 

robić po nocach projektów, jest znacznie 
łatwiej. Rano zazwyczaj wykonuję tre-
ning pływacki i strzelecki. Popołudniu 
kolejne dwa, zwykle z zestawu: bieg, 
konie bądź szermierka. W tygodniu wy-
chodzi ok. 20 jednostek treningowych.
\\\  Sport jest pani pasją, ale ważne 
miejsce zajmuje również nauka. czy 
to wszystko można w naturalny spo-
sób pogodzić? 

W naturalny sposób raczej nie 
(uśmiech). Niektórzy koledzy i kole-
żanki ze studiów mówili, że jestem ma-
szyną. Na pewno mój organizm przez te 
pięć lat studiów musiał przyzwyczaić, 
przy deficycie snu, efektywnie pracować 
mózgiem i wykonywać mocne treningi. 
aby pogodzić taki absorbujący sport 
i dosyć ciężkie studia musiałam mieć 
sporo wyrzeczeń. Oprócz snu płaciłam 
też czasem wolnym dla znajomych i 
rodziny. Na pewno nie zasmakowałam 
zbytnio typowego studenckiego życia 
ale myślę, że uczestnictwo w aZSie i 
akademickich imprezach sportowych 
trochę mi to zrekompensowało. 
\\\  ponoć ma pani wolny czas? To 
możliwe?

Tak, tylko może mam trochę inną 
definicję „czasu wolnego”. Starałam się 
zawsze z doby wyciągać jak najwięcej 
i nawet w tym natłoku obowiązków 
znajdywałam czasem chwile dla siebie. 
Miałam też w zwyczaju łączyć pojęcia 
„czasu wolnego” z „obowiązkiem”. Gdy 
miałam np. trening biegowy, który po-
legał na długim wybieganiu, obdzwa-
niałam moich znajomych, aby z nimi 
porozmawiać. Biegłam i jednocześnie 
mogłam pogadać z moją przyjaciółką. 
Spotkania z grupą projektową, z którą 
robiliśmy zadanie na studia, traktowa-
łam jednocześnie jako spotkanie towa-
rzyskie. Oczywiście zdarzało się czasem 
też tak, że udawało mi się wychodzić 
normalnie ze znajomymi. jestem miłoś-
niczką teatru, więc często wykradałam 
trochę czasu, aby móc wyskoczyć na 
jakiś spektakl.
\\\  pruszków – to pani miejsce na 
Ziemi? 

To na pewno moje rodzime miejsce. 
Mam duży sentyment do tego miasta. 
jednak jako sportowiec dużo podróżuję 
i spędzam czas na licznych zgrupowa-
niach. Prowadzę trochę koczowniczy 
tryb życia i szybko aklimatyzuję się w 
nowych miejscach. Nie mam miejsca na 
Ziemi, mam dużo porozrzucanych róż-
nych punktów. Pruszków jednak zawsze 
będzie dla mnie domem.

Artur Szpuda

Medale zwiększyły apetyt

Marta Kobecka

Liderki są niepokonane na własnym parkiecie
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\\\ PRUsZKÓw

czwarte zwycięstwo  
na własnym parkiecie odniosły 
koszykarki ekipy Panattoni  
europe Lider Pruszków. 
Podopieczne jacka 
Rybczyńskiego pokonały  
aZS Uniwersytet Warszawski 
59:52.      

O d początku sezonu Liderki pre-
zentują równą formę, jednak w 

poprzedniej kolejce zanotowały pierw-

szą porażkę w rozgrywkach. Drużyna 
z Pruszkowa przegrała z SMS PZKosz 
Łomianki – 54:65. W kolejnym meczu 
Liderki udowodniły, że był to jednak 
tylko wypadek przy pracy.

Pierwsza kwarta starcia z eki-
pą z Warszawy pokazała, kto będzie 
rozdawał karty w tym starciu – 16:8. 
Gospodynie kontynuowały dobrą grę 
w kolejnych odsłonach. Druga partia 
wyrównana, lecz w trzeciej ponownie 
odskoczyły rywalkom. aZS gonił w 
czwartej kwarcie, jednak przewaga Li-
dera była zbyt duża.

Pruszkowską drużynę do triumfu 
poprowadziła alicja Wawrzyniak, która 
zdobyła 17 punktów.

Artur Szpuda

\\\ PRUsZKÓw

Po dwóch porażkach z rzędu 
Znicz Pruszków odniósł 
zwycięstwo. Żółto-czerwoni 
pokonali Widzew Łódź 1:0.      

W 20. kolejce do Pruszkowa przy-
jechał lider rozgrywek ii ligi. 

Obie drużyny ostatnio nie prezentowały 
się najlepiej. Znicz przegrał wysoko z 
elaną Toruń (1:5) i musiał uznać wyż-
szość Resovii (0:2). Z kolei Widzew nie 
wygrał od trzech kolejek. jedni i drudzy 
chcieli przerwać złą passę, jednak wyżej 
stały akcje lidera z Łodzi.

Goście bardzo chcieli jak najszyb-
ciej strzelić bramkę. Początek spokojny, 
jednak wraz z upływającym czasem 
łodzianie szturmowali bramkę  Znicza, 

choć bez efektu. W 29. minucie znako-
mitą okazję miał Filip Mihaljević, jednak 
lepszy okazał się Piotr Misztal. Bramka 
Znicza była pod ostrzałem graczy Wi-
dzewa, ale ci nie zawsze mieli dobrze 
nastawione celowniki. 

Przyjezdni tworzyli kolejne okazje, 
ale nie potrafili ich wykorzystać. W dru-
giej części gry śmielej poczynali sobie 
gospodarze. W końcu przyszła chwila 
chwały Znicza. Bramkę na wagę trzech 
punktów w 72. minucie dla gospodarzy 
zdobył Maciej Bochenek.

Żółto-czerwoni wygrali siódme 
spotkanie w sezonie i z dorobkiem 27 
punktów zajmują 9. pozycję w tabeli.

Artur Szpuda

Lider niepokonany
u siebie

Znicz 
ograł 
lidera

Znicz wygrał siódmy mecz w sezonie
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\\\ MikołAjkowy konkurS Skoku wZwyż
2 grudnia w Miejskiej hali Sportowej Sp nr 1 w Milanówku odbędą się zawody w skoku wzwyż.
W zawodach startować mogą uczniowie urodzeni w 2003 r. oraz młodsi. Dla zawodników z rocznika 2006 i młodszych konkurs 
jest przeprowadzany w ramach programu Lekkoatletyka dla Każdego.
Udział w zawodach zgłaszać można wyłącznie drogą elektroniczną, na adres  uksmte@brzozowa.pl. Ponieważ ilość miejsc jest 
ograniczona, o zakwalifikowaniu do zawodów decyduje kolejność zgłoszeń. Każdy z zawodników powinien mieć przy sobie 
legitymację szkolną lub licencję zawodniczą z aktualnymi badaniami lekarskimi.
Ponieważ konkurs przeprowadzany będzie na hali sportowej z drewnianym parkietem, zawodnicy używać mogą jedynie obuwia 
sportowego bez kolców. Konkurs odbędzie się na zeskoku szkolnym. Wysokości początkowe w konkursie głównym wyniosą 
115 cm dla dziewcząt, a dla chłopców – 130 cm.
Dla zwycięzców organizatorzy ufundowali nagrody – medale lub puchary oraz bony zakupowe na sprzęt sportowy za zajęcia 
miejsc 1-3 w konkursie głównym, odpowiednio o wartości 200, 150 oraz 100 zł.
Koszty dojazdu i ew. ubezpieczenia ponoszą zawodnicy.
Organizatorami zawodów są: Milanowskie Towarzystwo edukacyjne, Milanowskie centrum Kultury oraz UKS MTe Milanówek.

\\\ MilanÓweK


